
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1876. Andra Kammaren. N:o 2.

Torsdagen den 20 Januari.
Kl. 10 f. m.

§ 1-
I enlighet med det vid sammanträdet förlidne tisdag fattade beslut 

företogs nu med slutna sedlar val till Kammarens sekreterare.
Af de dervid afgifna 144 rösterna tillföllo 140 v. Häradshöfdingen 

Gustaf Westdahl, samt Riksgäldskommissarien H. Husberg, Docenten 
C. Wahlberg, Kaptenen J. Mankell och v. Häradshöfdingen W. Normelli 
hvardera en; i följd hvaraf v. Häradshöfdingen Westdahl blifvit med 
de flesta rösterna till Kammarens sekreterare utsedd.

§ 2.
Vice Häradshöfdingen G. Westdahl, hvilken tillstädeskommit, under

rättades af Herr Talmannen, att han blifvit vald till Kammarens sekre
terare, hvarefter han öfvertog protokollsföringen.

Moritz JRubenson. Eskilanäer Thomasson.

§ 3.

Enligt Kammarens derom förut fattade beslut företogs nu val af 
de tre ledamöter, hvilka skola deltaga i talmansöfverläggningarne; och 
blefvo i sådan egenskap utsedde:

Herr G. F. Asker med 166 röster,
„ Carl Ifvarsson med 166 röster,
,, Kils Larson i Tullus med 119 röster,

§ 4.

Derefter verkstäldes val af de två ledamöter, hvilka, jemte två 
ledamöter af Första Kammaren, skola hafva inseende öfver Riksdagens 
kansli; och utsagos dertill Herr ,T. Sjöberg med 154 och Herr A. Gu- 
mselius med 118 röster.
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§ 5.

Då derefter företogs val af de åtta ledamöter, hvilka skulle ega 
att, jemte Herr Talmannen, tillsätta Kammarens tjensteman och betje
ning, utföllo rösterna sålunda, att:

Herr v. Talmannen Wijk,
„ A. Adlersparre,
.. Jonas Andersson i Häckenäs,
„ G. Hseggström och
„ Per Nilsson i Espö erhöllo hvardera 144 röster, samt 
„ J. Sjöberg 143,
„ G. F. Asker 105 och 

A. W. Uhr 104 röster.
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§ 6.

Slutligen verkstäldes val af de tre ledamöter, hvilka skola hafva 
vården af Kammarens ekonomiska angelägenheter. I sådant afseende 
utsågos:

Herr J. Sääf med 119 röster 
„ P. N. Bergström med 118 röster och 

M. Kubenson med 94 röster.

§ 7-

Herr A. Bergström aflemnade följande motioner:
N:o 1. Om skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om utredning 

af de lagstiftningsåtgärder, hvilka kunna och höra vidtagas mot anled
ningar till olyckor till sjös m. m.

N:o 2. Om skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om vid
tagande af åtgärder för utfärdande af en fullständig handelslagbok för 
Sverige m. m.

N:o 3. Angående dels utfärdande af förklaring af gällande stad- 
ganden rörande utmätning af åborätten å kronohemman, dels och skrif
velse till Kongl. Maj:t angående förklaring af Kongl. kungörelsen den 
8 Maj 1863 angående öfverlåtelse af åborätt å kronohemman.

Dessa tre motioner bordlädes.

§ 8.
Herr v. Talmannen Wijk begärde ordet och yttrade: I enligt 

med hvad hittills brukligt varit, tillåter jag mig hemställa, att Kam
maren ville för sin del besluta, att det tal, som Herr Talmannen för
liden gårdag å rikssalen höll till Hans Maj:t Konungen, måtte, under 
förutsättning af Herr Talmannens medgifvande, i Kammarens protokoll 
för denna dag intagas.

Kammaren biföll detta förslag, i följd hvaraf ifrågavarande tal 
skulle här intagas, så lydande:
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S. A. K.

Andra Kammaren framträder inför Eders Maj:t nyvald, men oför
ändrad i tänkesätt, i hängifvenhet till Konung och Fädernesland.

Under de nio år den nya Riksdagsordningen varit tillämpad hafva, 
må det fritt uttalas, många öfverdrifter, i så väl förhoppningar som 
farhågor, lemnat rum för en lugnare uppfattning.

I. statsskicket, sådant det är, ser fosterlandsvännen den fasta grund, 
ur hvilken de i hvarje konstitutionelt samhälle nödvändiga, olikartade 
elementer kunna med full frihet utveckla och begränsa sig, under 
skydd af en stark konungamakt.

Den nya representationen har redan, med vigtiga beslut, bidragit 
till utveckling af landets institutioner, men ännu återstå lagstiftnings- 
och organisationsfrågor, hvilka ingripa i de ömtåligaste förhållanden 
och inom närmaste framtid måste lösas; när den stunden kommer, skall 
Andra Kammaren, derom är jag förvissad, med öppen blick för hvad 
nödvändigheten kräfver och landet förmår att bära, icke svigta i den 
offervillighet, som en sann fosterlandskärlek bjuder.

Fritt och sjelfständigt, inom eget landamäre, vill svenska folket 
fredlig idrott; och skattar derför högt Eders Maj:ts bemödanden att 
befästa vänskapen med våra grannar.

Nedkallande den Högstes välsignelse öfver Konung och Fädernes
land, anhåller Andra Kammaren att till Eders Maj:t få frambära ut
trycken af Kammarens undersåtliga vördnad och tillgifvenhet.

§ 9-
Till bordläggning anmäldes Kongl. Maj:ts nådiga proposition an

gående statsverkets tillstånd och behof.
§ io.

Vidare förekom till bordläggning Kongl. M aj:ts berättelse om hvad 
i riket och dess styrelse sig tilldragit sedan s^a riksdag, samt

Riksdagens år 1875 församlade Revisorers berättelser:
a) angående verkstäld granskning af statsverkets samt andra af

allmänna medel bestående fonders tillstånd, styrelse och förvaltning 
under år 1873; ö

b) angående Riksbanken;
c) angående granskning af Riksgäldskontorets tillstånd och för

valtning;
d) angående Kongl. Kommerskollegium.

§ 11.
Upplästes och lades till handlingarne ett till Kammaren inkommet, 

så lydande sjukbetyg:
Att ledamoten af Riksdagens Andra Kammare för Westmanlands 

vestra domsaga, Rusthållaren Gustaf Karlsson i Kröcklinge för när
varande är sängliggande sjuk i febersjukdom intygas, äfvensom att 
detta hans tillstånd omöjliggör för honom att infinna sig vid Riksdagens 
öppnande den 15 dennes. Hvilket på aflagd embetsed intygas.

Köping den 14 Januari 1876.
Carl Wennberg.

Lasar.-läkare.

Torsdagen den 20 Januari.
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§ 12.

Herr Axell ingaf en så lydande skrift:
“Kyrkoherden Lithner, som valdes den 12 dennes och erhöll sin 

fullmakt den 18 dennes, anhåller om 14 dagars permission för att ordna 
för frånvaron11.

På begäran blef denna ansökning bordlagd.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 12 J/4 e. m.

Torsdagen den 20 Januari.

In fidem

Gustaf Westdahl.
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Fredagen den 21 Januari.
Kl. V* 2 e. m.

§ 1.

Herr Talmannen anmälde, att Herr Rutberg numera anländt till 
hufvudstaden samt i dag intagit sin plats bland Kammarens ledamöter, 
i sammanhang hvarmed upplästes ett af Herr Rutberg aflemnadt, så 
lydande intyg:

Att Kapten Johan Rutberg af illamående varit tvungen att här i 
staden göra några dagars uppehåll under sin resa till Riksdagen varder 
härmed intygadt.

Sundsvall den 15 Januari 1876.
Adolph Christiernin.

Förste stadsläkare.

§ 2-

Upplästes och lades derefter till handlingarne protokollet vid det 
sammanträde, som under gårdagen hållits af de ledamöter, hvilka blifvit 
utsedde att, jemte Herr Talmannen, tillsätta Kammarens tjensteman 
och vaktbetjening. Detta protokoll hade följande lydelse:

Protokoll, hållet den 20 Januari 1876 vid sammanträde med de 
ledamöter af Riksdagens Andra Kammare, hvilka blifvit 
utsedde att, jemte Herr Talmannen, tillsätta Kammarens 
kanslitjenstemän och vaktbetjening.

Sedan med anledning af sitt erhållna uppdrag ofvanbemälde Her
rar ledamöter jemte Herr Talmannen sammanträdt, beslöts till en 
början, att notariernas och kanslisternas antal skulle bibehållas oför- 
ändradt, sådant det under föregående riksdagar varit; dock ansågs att, 
för befordrande af större skyndsamhet i protokollsföringen, de revide
rande notariernas antal skulle ökas från tre till fyra. Då derefter vid 
tillsättningen af notarietjensterna befans, att flere nya sökande anmält 
sig, ville Herrar komiterade låta anställa prof för utrönande af de 
sökandes färdighet i snabbskrifning samt för närvarande tillsätta de 
notarieplatser, hvartill funnos sökande, för hvilka, på grund af före
gående tjenstgöring hos Kammaren, profskrifning icke ansågs böra 
förekomma.



N:o 2

Med anledning häraf antogos alltså till

Notarier:
e. o. Kanslisten C. N. Sandström, 
v. Häradshöfdingen C. W. H. Normelli, 
e. o. Hofrättsnotarien H. A. Kolmodin, 
e. o. Kanslisten C. F. Amnell, 
v. Kollegan F. C. Winnberg,
Kammarskrifvaren A. Kinberg, 
v. Häradshöfdingen R. Thorell, 
v. Häradshöfdingen C. 0. Erickson,
Kammarskrifvaren S. Sewerin,
y. Häradshöfdingen C. G. Edman,
e. o. Hofrättsnotarien J. Stenfelt,
e. o. Hofrättsnotarien R. C. T. Pålman,
v. Häradshöfdingen C. A. Norin,
e. o. Hofrättsnotarien 0. Rooth,
y. Häradshöfdingen A. Hagman,
v. Häradshöfdingen F. A. Lilliesköld,
v. Häradshöfdingen C. Folcker,
e. o. Hofrättsnotarien E. Johansson och
e. o. Kanslisten P. E. Stenfelt;

af hvilka Sandström, Normelli, Kolmodin och Amnell skulle tjenstgöra
såsom reviderande notarier.

Derefter antogs till:

6 Fredagen den 21 Januari.

Förste Kanslist 
t. f. Notarien Thor Zellinger,

Registrator
Kanslisten E. Holmertz samt

Kanslister
e. o. Kanslisten C. W. Malm,
e. o. Kammarskrifvaren C. G. Y. Boije af Gennäs och 
e. o. Kanslisten A. Herlitz,

af hvilka Zellinger och Malm på särskild anmodan redan den 15 dennes 
inträdt i tjenstgöring hos Kammaren; viljande Herrar Komiterade be
sluta om tillsättande af öfrige notarier och kanslister efter det ofvan- 
berörda profskrifning egt rum.

Vaktmästarnes antal ansågs likaledes böra oförändradt bibehållas. 
I följd häraf antogos såsom vaktmästare:

G. Lundqvist,
G. Malmberg,
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A. Lithander,
A. G. Lind,
J. E. Beijer,
L. G. Larsson,
A. P. Ericsson,
L. G. Larsson,
C. G. Fastin,
C. E. Thur samt 
A. H. Hjelm och
A Nilsson _

af hvilka' Lundqvist anstäldes som förste vaktmästare; och skulle har 
antecknas, att samtlige dessa vaktmästare börjat sm tjenstgöring hos 
Kammaren den 15 innevarande månad.

Soin ofvan
Chmtaf WestdaJil.

Föredrogs å nyo det i Kammarens sammanträde den 18 innevarande 
månad på hordet lagda protokoll rörande fullbordad granskning af de för 
Kammarens ledamöter utfärdade riksdagsmaniiafullmakter; och skedde, 
efter uppläsning af den del utaf berörda protokoll, hvaruti anmärkning 
framstälts angående de af Herrar C. J. Bröden och Fredenherg af- 
lemnade fullmakter, i sammanhang dermed föredragning af följande 
senare ankomna protokoll:

Protokoll, hållet inför Hans Excellens Herr Justitie-statsministern 
den 21 Januari 1876.

Sedan vid granskning af de riksdagsmaniiafullmakter, hvilka blifvit 
den 15 innevarande månad af Andra Kammarens ledamöter till Herr 
Justitie-statsministern aflenmade, anmärkts, att den af Lektorn m. m. 
C. J. Brodén aflemnade fullmakt för honom att vara ledamot af namnda 
Kammare för Mariestad, Skara och Sköfde städer samt den för Kap
tenen m. m. A. Fredenberg utfärdade, af honom mgifna fullmakt att 
vara ledamot för Sala och Arboga städer icke, såsom i 20 § Riksdags
ordningen föreskrifves, blifvit undertecknade af magistraten, utan endast 
af en magistratsledamot å magistratens vägnar, hade Broderi och rle
denberg låtit ingifva för dem utfärdade nya fullmakter; och efter det 
dessa funnits vara i föreskrifven form utiardade, samt vederbörande 
fullmäktige i Riksbanken och Riksgäldskontor^ lemnat fullmakterna 
utan anmärkning, beslöts, att desamma skulle till Broderi och Freden- 
berg återställas; hvarjemte protokoll öfver hvad sålunda förekommit 
skulle Andra Kammaren meddelas.

In fidem
(t. Titt flina.

Detta protokoll äfvensom det förstnämnda, sedan jemväl de ofnga 
delarne deraf blifvit för Kammaren åter upplästa, lades till hana- 
lingarne.
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§ 4.
ni ^eU iA Ar' .^umH»äck ^fgaf en motion, N:o 4, angående skrifvelse 
till Kongl. Maj:t med anhållan om åtgärder för ordnande af de döf- 
stummas undervisning; och blef denna motion bordlagd

§ 5.
in bordläggning anmäldes Justitie-ombudsmannens till innevarande
Kiksdag atgifna embetsberättelse samt Tryckfrihetskomiténs berättelse.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 3/4 2 e. m.

In fidem

Gustaf Westdahl.
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Lördagen den 22 Januari.
Kl. 10 f. m.

§ 1.
Herr Talmannen tillkännagaf, att Herr Carl Ericson, för hvilken 

sjukdomsförfall anmäldes i sammanträdet den 18 innevarande månad, 
i dag uppkommit och intagit sin plats bland Kammarens ledamöter.

§ 2.
Då, enligt förut fattadt beslut, val af ledamöter och suppleanter i 

de ständiga Utskotten nu skulle företagas, liemstälde Herr Talmannen, 
huruvida Kammaren, på sätt dess arbetsordning medgaf, ville besluta 
att, sedan röstsedlarne blifvit aflemnade, Herr Talmannen skulle ega 
att åt Herr vice Talmannen tillräkna visst antal af sedlarne, att af 
honom, i den ordning som angafs i arbetsordningens 22 §, öppnas, 
granskas, uppläsas och antecknas.

Kammaren biföll ifrågavarande hemställan, hvarefter valen försig- 
gingo i grundlagsenlig ordning, och utsågos till ledamöter:

i Konstitutions-Utskottet:

Herr Per Nilsson i Espö... ... med 174
77 Sven Nilsson i Österslöf 174
•7 G. Haeggström... 173
77 J. Sjöberg 173

Friherre I. Koskull 112
Ola Andersson i Nordanå 112
A. Bäckström .. 111

77 P. Engman... 111
S. F. Norén 111

J7 S. Johnson i Hvetlanda..................... 77 110

i Stats-Utskottet:

Herr Liss Olof Larsson ... med 179
77 E. Key... 178

Carl Ifvarsson 177
P. 0. Hörnfeldt 177

77 Jan Andersson i Jönvik 174
77 0. B. Olsson 110
77 Peter Olsson från Helsingborg 109
77 Sven Nilsson i Efveröd 109
77 Jonas Andersson i Häckenäs ••• 77 108

röster
77

77

77

77

77

J5

röster

77

77

77

77

77

77

77
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Herr Jöns Rundbäck ................................... . med 107 röster
„ J. E. Johansson i Forneby ................ 77 167 »7

„ C. J. Svensén ....................................... 106 77

i Bevillning^- Utskottet:

Herr vice Talmannen 0. Wijk .. . med 176 röster
„ Nils Larson i Tullus ............. 176
„ Anders Andersson i Intagan ............. • 77 176
,, Friherre A. H. E. Fock ................. 175
„ J. F. Fredricson................................... 175

J. N. Biesert ...................................... 116
„ Per Nilsson i Kulhult ................. 115
„ Carl Aron Jönsson . 115
„ Sven Magnusson i Fors ...................... 114 77

„ Johannes Andersson i Ryssby............. 113 77

i Banko-TJtskottet:

Herr A. Gumselius......................................... . med 162 röster
„ Gustaf Jonsson i Skeppnetorp ........... • 11 162 77

„ I. Lyttkens........................................... • 162 77

„ Ola Månsson........................................... 115
„ Åke Andersson ................................ 110

Carl Isak Bengtsson... 110
„ A. P. Danielsson .................................. no
„ Abraham Rundbäck............................. • 11 98 77

i Lag-Utskottet:

Herr A. Philipsson .............. med 144 röster
„ Nils Pettersson i Runtorp ................. 11 144 77

„ Grefve E. Sparre . 143
„ E. Thomasson . 114
„ Anders Persson i Mörarp.................... 11 113 77

„ A. J. Lyth.............................................. 11 113 77

„ Magnus Jonsson i Wansäter .............. 11 112 77

„ R. Elirenborg ........................................ 11 105 77

Härefter utsågos till Suppleanter:

i Konstitutions- Utskottet:

Herr Anders Svensson i Lösen .. med 148 röster
„ Christen Assarsson ......... 101
„ Carl Johansson i Hansjö . 71 94 77

„ Johan Erickzon i Skälsnäs .. 93
„ Anders August Andersson . 92

Lasse Jönsson i Sandby 77 92 77
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Herr N. J. Boström med 91 röster
„ Lars Ersson i Wik 91
„ Jöns Pehrsson i Svaneryd . •• 91
„ Johannes Larsson i Blekan................ •n 91 11

i Stats-Utskottet:

Herr J. E. Billström . med 109 röster
„ Hans Andersson i Bringåsen .. 105
.. Anders Peter Andersson i Helgesta.... 103

Johannes Jonsson i Fröstorp 103
„ Johannes Andersson i Knarrevik 102

Ivar Månssoii . 100
L. J. Fahlander 100
Jonas Jonasson i Gullaboås 97

„ E. J. Mallmin 97
„ Per Nilsson i Råby .. 11 96

Hans Larsson i Flästa.... 95
„ C. Magni................................................ 11 91

i Bevillnings-Utskottet:

Herr Pehr Pehrsson i Barkö med 91 röster
Anders Andersson i Smedbyn 87

„ Ola Nilsson i Rehbelberga • • 1? 86 i'
„ P. Näsman 85
,, W. Farup »• 11 85
„ P. Larsson i Lillfole 85
„ I. Asklöf... 85
„ J. Sandstedt 85
„ H. Hagerman ........................... ii 85
„ P. Hiibmette........................................... 11 85 ii

i Banko- Utskottet:

Herr Friherre A. Cederström .. med 95 röster
„ Anders Andersson i Nyckelby.... 11 61
„ Nils Nilsson i Espinge . 60
„ J. W. bandqvist... ii 58 Ii
„ N. Fosser.... 58
„ J. G. Jansson i Hemmarö 58
„ E. Dofsén 58
„ A. Börjesson........................................... n 56 11

i Lag-Utskottet:

Herr A. L. Torpadie .. med 102 röster
„ C. J. Brodén... 94
„ A. M. Lundberg................. 91 »1
„ Jonas Jonasson i Rasslebygd .............. • 11 90 11
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Herr Sven Håkansson........................................  med 88 röster
„ J. Smedberg................................................ „ 88 „
„ August Pettersson i Hasselstad............  „ 88 „
„ C. E. Hjelm................................................ „ 87 „

Mellan de ledamöter, hvilka till suppleantplatser erhållit enahanda 
antal röster, anstäldes lottningar för bestämmande af den ordning, 
hvari samma ledamöter borde såsom suppleanter ingå; och utföllo dessa 
lottningar med den ordningsföljd här ofvan angifvits.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 3 e. m.

Lördagen den 22 Januari.

In fidem

Gustaf Westdahl.
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Tisdagen den 25 Januari.
Kl. l/a 2 e. m.

§ 1.

Justerades protokollet för den 18 i denna månad.

§ 2.

Herr Statsrådet m. m. G. Lagerstråle aflemnade följande Kongl. 
Maj:ts propositioner till Riksdagen, nemligen:

l:o) med förslag till lag angående eganderätt till skrift;
2:o) med förslag till stadga angående måls handläggning i vissa 

fall af Kongl. Maj:ts Högsta Domstols afdelningar samfäldt;
3:o) angående beviljande af vissa förmåner för enskilda jernvägs- 

anläggningar;
4:o) angående försäljning af det Landsköfdingen i Gotlands län 

tillförene på lön anslagna Skälsjö fiske;
5:o) Angående Norges anslutning till den mellan Sverige och Dan

mark ingångna myntkonvention;
6:o) angående eftergift af kronohemmansåboen Johan Holmbom i 

Wajkijaur ådömd skadeersättning;
7:o) angående förändringar i nu gällande föreskrifter om stämpladt 

papper;
8:o) angående ny lönestat för Statskontoret;
9:o) angående förändrad organisation af Öfverstyrelsen för hospi

talen m. m.;
10:o) angående Westerås domkyrkokassas befriande från erläggande 

af ränta och amortering å ett år 1858 beviljadt statslån;
äfvensom Kongl. Maj:ts nådiga skrivelser:
Lo) i anledning af åtskilliga vid 1875 års riksdag beslutade lag

förändringar; och
2:o) om förordnande af en statsrådsledamot att utöfva den befatt

ning med riksdagsärender som enligt § 46 af Riksdagsordningen till
kommer en ledamot af Statsrådet.

Herr Talmannen emottog dessa Kongl. Maj:ts propositioner och 
skrifvelser under förklarande, att Kammaren skulle åt desamma egna 
grundlagsenlig behandling.
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§ 3.

Upplästes och lades till handlingarne tvenne så lydande protokoll:

Protokoll, hållet inför Hans Excellens herr Justitie-statsministern 
den 24 Januari 1876.

Till herr Justitie-statsministern hade aflemnats fullmakt, utvisande, 
att vid riksdagsmannaval, som den 2 sistlidne September hållits i West- 
manlands vestra domsaga, rusthållaren Gustaf Karlsson i KröcMinge 
blifvit utsedd till ledamot af Riksdagens Andra Kammare.

Vid granskning af fullmakten hade anmärkts, att den i 20 § Riks
dagsordningen föreskrifna lydelse icke blifvit noggrant följd, utan att 
vid beskrifning af tiden för riksdagsmannauppdraget användts orden 
“för en tid af tre år från och med den första (1) Januari nästkom
mande år“ i stället för att det bort heta “för eu tid af tre år, räknade 
från och med den 1 Januari nästkommande år“; men då denna afvi
kelse från det stadgade formuläret icke föranleder någon otydlighet, 
samt berörda fullmakt vidare granskats af vederbörande fullmäktige i 
Riksbanken och Riksgäldskontoret utan att desse emot fullmakten fram- 
stält någon anmärkning, blef samma fullmakt nu godkänd och skulle, 
på anmälan, till Gustaf Karlsson återställas; hvarjemte protokoll öfver 
hvad sålunda förekommit skulle Andra Kammaren meddelas.

In fidem

G. Ryding.

Tisdagen den 25 Januari.

Protokoll, hållet inför Hans Excellens herr Justitie-statsministern 
den 24 Januari 1876.

Olof Östling i Östanbäck hade aflemnat fullmakt, utvisande, att 
han vid riksdagsmannaval, som den 15 innevarande Januari hållits i 
Ugglebo och Hamrånge samt Hille och Wahlbo tingslags valdistrikt af 
Gestrikslands domsaga, blifvit utsedd till ledamot af Riksdagens Andra 
Kammare för tiden till den 1 Januari 1879; och sedan berörda full
makt funnits vara i föreskrifven form utfärdad samt vidare granskats 
af vederbörande fullmäktige i Riksbanken och Riksgäldskontoret, utan 
att desse emot fullmakten framstält någon anmärkning, beslöts, att den
samma skulle till Östling återställas; hvarjemte protokoll öfver hvad 
sålunda förekommit skulle Andra Kammaren meddelas.

In fidem

G. Ryding.
§ 4.

Följande motioner afgåfvos, nemligen af:
Herr A. Gumeelius, N:o 5, om upphäfvande af gällande stadgan- 

den rörande införsel i embets- och tjenstemäns löner för deras enskilda 
skulder eller andra förbindelser;

Herr J. V. Lundqvist, N:o 6, om skrifvelse till Kongl. Maj:t med 
anhållan att natt-tågen å statens jernvägar måtte inställas.



Tisdagen den 25 Januari. 15 N:o 2*.

Herr G. H. Stråle, N:o 7, om anslag till Kongl. biblioteket; och
Herr Jonas Jonasson i Rasslebygd, N:o 8, om stadgande af böter 

för kommunalstämmas ordförande för underlåtenhet att fullgöra hvad 
honom enligt 37 § Bevillningsförordningen åligger.

Dessa motioner blefvo, hvar efter annan, bordlagda.

§ 5.

Till bordläggning anmäldes Kongl. Maj:ts under § 2 här ofvan om- 
förmälda nådiga propositioner och skrifvelser.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 3/4 2 e. m.

In fidem

Gustaf Westdahl.
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Onsdagen den 26 Januari.
Kl. 10 f. m.

§ i.

Upplästes ocli lades derefter till handlingarne protokollet vid det 
ytterligare sammanträde, som under gårdagen blifvit hållet af de Kam
marens ledamöter, hvilka jemte herr Talmannen haft uppdrag att till
sätta Kammarens kansli och vaktbetjening. Detta protokoll var så 
lydande:

Protokoll, hållet vid sammanträde med de ledamöter af Riks
dagens Andra Kammare, hvilka blifvit utsedde att till
sätta Kammarens tjensteman den 25 Januari 1876.

Efter granskning af de snabbskrifningsprof, hvilka, med anledning 
af Herrar komiterades vid sammanträdet den 20 innevarande månad i 
sådant afseende fattade beslut denna dag inför herrar komiterade af- 
gilvits, antogo herrar komiterade till

Notarier:
e. o. Hofrättsnotarierne A. E. J. Johansson och J. O. Ramstedt, 

samt till
Kanslister:

v. Häradshöfdingen H. Grape;
e. o. Kontorsskrifvaren J. F. C. Burman; och
e. o. Hofrättsnotarien Henning Håkansson.

Som ofvan

Gustaf Westdahl.

§ 2.

Föredrogs Kongl. Majrts nådiga proposition angående Statsverkets 
tillstånd och behof.

I anledning af denna proposition afgåfvos nu yttranden af:

Herr E. von Sclioultz: I Kongl. Maj:ts nu föredragna proposition 
om statsverkets tillstånd och behof förekommer, som Kammaren väl 
har sig bekant, jemväl förslag beträffande förändringar i anslagen till 
de tekniska elementarläroverken. Till en början ber jag att få tack
samt erkänna den omvårdande uppmärksamhet, som Kongl. Maj:t egnat 
dessa för landet så vigtiga läroverk, i det nemligen Kongl. Maj:t icke 
allenast äskat de högre anslag, som ansetts erforderliga för en utvidg
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ning af deras verksamhet — från och med Teknologiska institutet till 
och med de Öfriga tekniska anstalterna, på ett undantag när —• utan 
äfven fäst uppmärksamheten på den vigtiga omständigheten att kunna 
tillförsäkra dessa läroanstalters skickliga lärare en betryggad ålderdom, 
genom att berättiga dem till erhållande af pension, i hvilket hänseende 
förslag jemväl blifvit framstäldt. Med upprepande af min erkänsamhet 
för den välvilja Kongl. Maj:t visat dessa läroanstalter, måste jag likväl 
dervid foga ett beklagande af att eu, som jag vågar påstå, vigtig länk 
i kedjan af dessa anstalter för tillfället blifvit undanskjuten. I bil. 
N:o 7 till den nu föredragna kongl. propositionen förklarar sig nemligen 
herr chefen för Ecklesiastikdepartementet vilja framdeles underställa 
Kongl. Maj:ts pröfning de af komitén för tekniska undervisningens ord
nande föreslagna förändringar i den Chalmersku slöjdskolans organisa
tion. Då jag sålunda beklagar, att frågan härom icke blifvit företagen 
i sammanhang med frågan om ombildning af de öfriga tekniska sko
lorna, gör jag det äfven derför, att Chalmerska slöjdskolans lärare- 
kollegium och direktion icke, i likhet med de öfriga tekniska anstal
ternas lärarekollegier och direktioner i fråga om sina respektive läro
verk, kunnat instämma i hvad den tekniska komitén föreslagit rörande 
nyssnämnda skola. Hade det varit fråga om att ordna förhållanden, 
säregna för den Chalmerska skolan, medgifver jag, att skäl förefunnits 
till att för tillfället lemna denna skola åsido. Men då Kongl. Maj:ts 
förslag till organisation af de tekniska skolorna innehåller mycket, som 
är gemensamt för dem alla, synes det mig hafva varit ganska upply
sande för ärendets utredning i dess helhet om Stats-Utskottet, som na
turligtvis kommer att behandla denna fråga, hade fått del jemväl af 
de åsigter, som omfattas af Chalmerska slöjdskolan.

Men det är en annan omständighet, som gör, att nämnda skola 
genom dess, om ock tillfälliga, undanskjutande blifvit åtminstone för 
närvarande försatt i eu ganska bekymmersam ställning. Under det 
nemligen Kongl. Maj:t för hufvudlärarne, d. v. s. professorn och lektorn, 
vid samtliga öfriga tekniska läroanstalter föreslår pensionsrätt, har i 
detta afseende den Chalmerska slöjdskolan icke kommit i åtanke. Att 
i händelse Riksdagen, med behjertande af de skäl, som tala för Kongl. 
Maj:ts förslag härutinnan, skulle bifalla detsamma, lärarne i Chalmer
ska skolan komma i en ogynsam ställning i jemförelse med lärarne vid 
de öfriga tekniska läroanstalterna är lätt insedt; och vid en tilläfven
tyrs uppkommande ledighet bland lärareplatserna vid sistnämnda skola 
torde föga lockelse förefinnas att söka denna plats, då dess blifvande 
innehafvare icke erhåller samma garanti för en betryggad ålderdom, 
som blifvit lemnad åt lärarne vid de andra läroanstalterna genom deras 
berättigande till pension. Att detta undanskjutande af Chalmerska 
skolan icke kärflyter från någon slags obenägenhet för just denna läro
anstalt, föranledd deraf att dess lärarekollegium och direktion uppträdt 
i opposition mot komitén och dess åsigter om rätta sättet att ordna 
den tekniska undervisningen, det måste jag antaga för gifvet. Anled
ningen synes mig snarare ligga i den omständigheten, att man betrak
tar Chalmerska skolan såsom en säregen läroanstalt, i viss mån olik
artad andra tekniska skolor i landet. Emellertid har otvifvelaktigt 
denna läroanstalt, som nu verkat i 46 år, lemnat gagnande bidrag till
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Remiss af den tekniska undervisningen i vårt land — en sak som väl åtminstone 
statsregle- måste erkännas. Antalet derifrån utgångna elever öfverstiger flera tusen, 

rin'J'iumln 'L' och i]10m landets olika industriela grenar återfinnas f. d. lärjungar 
(Fort? ') från Chalmerska skolan, hvilkas ådagalagda skicklighet utgör ett ojäf- 

°r S’ vigt vittnesbörd om beskaffenheten af det läroverk, der de utbildats. 
Om under sådana förhållanden berörda läroanstalt icke samtidigt med 
andra tekniska skolor skulle komma i åtnjutande af en ifrågasatt för
del, så öfverensstämmer icke, enligt min mening, ett sådant tillväga- 
gående med rättvisa och billighet. Jag anser det vara en pligt för 
mig att fästa Statsutskottets uppmärksamhet derpå, att hufvudlärarne 
vid Chalmerska skolan icke, som sagdt, äro föreslagna till pensionsrätt, 
på samma gång som en dylik förmån nu ifrågasattes för öfriga tekni
ska läroanstalter i vårt land. Jag vågar äfven hoppas, att denna Kam
mare ej skall vara känslolös för hvad Chalmerska skolan under sin 
långa tillvaro uträttat för fosterlandets utveckling i industrielt afseende 
och att således denna Kammare ej skall .visa obenägenhet för likstäl
lighet i berörda afseende mellan alla tekniska läroanstalter i riket. Under 
förutsättning att Statsutskottet för sin del egnar en välvillig uppmärk
samhet åt saken och att Andra Kammaren för sin del behjertar hvad 
skolans fördel bjuder, vågar jag hos herr Talmannen föreslå, att detta 
anförande måtte få till Statsutskottet medfölja protokollsutdraget rörande 
remissen af statsverkspropositionen.

Herr Gu mm Hus: På samma gång jag måste förklara mig skyldig 
Kongl. Maj:ts regering och särskildt herr Finansministern mycken tack
samhet för den nya uppställning, statsverkspropositionen och riksstaten 
i år erhållit, hvarigenom det hela blifvit redigare, mera lättfattligt och 
rigtigt, så måste jag dock bekänna, att jag i ett par punkter icke 
funnit mig tillfredsstäld, och jag anhåller derför att i ämnet få yttra 
några ord.

När Kongl. Maj:t ansett sig böra tillgodogöra statsverkspropositio
nen och riksstaten alla inkomster, som härflyta från statens jernvägar 
och å andra sidan bland utgifterna upptagit annuiteterna på jernvägs- 
lånen, så synes det, som om Kongl. Makt också bort i riksstaten upp
taga de nu derifrån afskilja lånen för utveckling af statens jernvägar, 
såväl till nybyggnad som rullande materiel m. m.

Jag har en ytterligare anledning att antaga ett sådant till väga
gående såsom riktigt, då nemligen på andra närbeslägtade och under 
finansdepartementet hörande områden — såsom post- och telegraf
verken — det är vanligt att bland årets utgifter upptaga äfven sådana, 
som afse utvidgning af dessa verk, anläggande af nya post- och telegraf- 
linier. Af båda dessa skäl anser jag, att Kongl. Maj:t bort upptaga 
alla de för statsbanor nödiga medel bland årets utgifter, och jag tager 
för gifvet, att Stats-Utskottet äfven skall sålunda se saken. Upptagas 
anläggningskostnaderna bland utgifter, är det också naturligt, att på 
den motsatta sidan af riksstaten skall — då det är en antagen grund- 
sats att jernvägarnes anläggningskostnader skola fyllas genom lån — 
samma lån upptagas icke såsom brist, utan såsom en påräknad inkomst 
till jernvägsarbeten.

Det finnes en annan punkt, som är temligen nära beslägtad med
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den förra och om hvilken jag gerna velat hafva sett något i den kongl. 
propositionen, men som der saknas. Jag ber att få föra herrarne till 
minnes 1871 års riksdag och dess jernvägsstrider. Redan förut hade 
vi här i landet haft tillräcklig erfarenhet af riksdagsstrider i jernvägs- 
frågan, så att vi hafva all anledning att be Gud bevara oss från några 
vidare sådana. De hafva haft ett inflytande på Riksdagen, som icke 
alltid varit för Riksdagen hedrande eller egnat sig att bibringa landet 
den öfvertygelse, att ärendena städse med oväld och utan egennytta 
behandlades, då stora enskilda intressen stodo på spel. Vid i 871 års 
riksdag förekommo mera än tjugu olika enskilda jernvägsförslag, och 
faran var så stor, att riksdagen mot den stora jernvägskomiténs förslag, 
mot Kongl. Majds förslag, mot Stats-Utskottets förslag och mot Första 
Kammarens redan fattade beslut omsider, på förslag, framstäldt af ett litet 
parti här i Kammaren — de så mycket förkättrade nihilisterna — beslöt 
att ställa 10 millioner kronor till Kongl. Majds förfogande för att under 
loppet af fem år användas till låneunderstöd åt enskilda jernväg sföretag 
och på så sätt under denna tid friköpa Riksdagen från dessa strider. 
Nu är visserligen icke ett så stort antal jernvägsförslag i fråga, men i 
bilagan till Kongl. Majds proposition framsticka dock redan fem sådana, 
och jag befarar att icke misstaga mig, då jag vågar clet påstående, att 
till den utgång vid senaste riksdagen, frågan om den då behandlade 
stambaneanläggningen tick genom den lilla röstöfvervigt i denna Kam
mare, som åstadkom uppskof med hela ärendet, bidrog i någon mån, 
att enskilda intressen önskade hålla frågan om de norrländska stam
banorna öppen till denna riksdag för att kunna sammanbindas med 
enskilda jernvägsfrågor. Faran synes sålunda vid denna riksdag, der 
ytterligare flera enskilda jernvägsförslag kunna väntas, vara rätt stor, 
och det är alldeles naturligt, att, om Riksdagen bryter med det system 
för understödjande af' enskilda jernvägsföretag, som hittills följts, vi 
hafva att motse vid denna riksdag och ännu mer, i fall gärdet i år 
uppgifves, vid derpå följande riksdagar, allt större strider, allt mera 
köpslagande om jernvägar. Det hade derför varit för mig ganska kärt, 
om Kongl. Maj:t — som icke torde kunna önska, att enskilda jern- 
vägars anläggande skall med ens fullkomligt afstanna, äfven om i denna 
tid af penningens dyrhet o. s. v. skulle ligga ett giltigt skäl till var
samhet i fortgåendet — om Kongl. Maj:t, säger jag, hade till denna 
Riksdag begärt ett sådant förtroendevotum, som lemnades Kongl. Maj:t 
vid 1871 års riksdag i afseende å jernvägar. Då emellertid så icke 
skett, tillåter jag mig nämna, att jag är beredd att i motionsväg göra 
en framställning i enahanda syfte, som vid nämnda riksdag.

Det är slutligen en tredje fråga i Kongl. Majås proposition jag vill 
beröra, men uti denna finner jag icke något' för litet, utan något för 
mycket. Det är frågan om bankovinsten. Kongl. Majå har beräknat 
den till 2,500,000 kronor, men den utgör, efter hvad jag inhemtat i 
Banko-Utskottet, något mera är 2,600,000 kronor (2,602,827,3 9). Af det 
beräknade beloppet har Kongl. Majå föreslagit, att 1,600,000 kronor 
skulle ingå till statsutgifternas bestridande och vid pass 900,000 kronor 
jemte det derutöfver möjligen återstående stanna i riksbanken. Jag 
hade nästan hoppats och trott — och jag vet, att jemte mig flera riks
dagsmän förestält sig — att striden om bankovinsten vid förra riks-
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dagen utkämpats för ett antal år. Då föreslogs från den ena sidan, 
att en fjerdedel, och å den andra sidan att hälften af bankovinsten 
skulle bibehållas för Riksbankens egen räkning. De, som omfattade 
det förra förslaget, föreslogo tillika, att detta skulle iakttagas för en 
längre framtid. De, som tänkte sig, att hälften af bankovinsten skulle 
åt Riksbanken bibehållas och hälften till statsverket afstås, önskade, 
att detta skulle såsom regel följas fortfarande, då statens tillgångar 
sådant medgåfve och icke antingen statsbrist gjorde nödvändigt att större 
belopp afstodes eller särskilda förhållanden i Riksbanken gjorde större 
vinstandel der behöflig. I år visar sig att någon statsbrist icke finnes. 
Kong!. Maj:t föreslår, att till statens jernvägar anslå 9,942,000 kronor 
och att för sådant ändamål (jemte en lånekonvertering på en million) 
upplåna, i rundt tal, 9,000,000 kronor, efter hvilken grund det skulle 
finnas omkring 900,000 kronor (eller ock 1,900,000 kronor) såsom öfver
skott. Kongl. Maj:t liar således icke haft anledning att för den lilla 
summa af ungefär 300,000 kronor, som utgör skilnaden mellan halfva 
bankovinsten, 1,300,000 kronor, och det belopp, som Kongl. Maj:t före
slår skola af bankovinsten användas till statsutgifters betäckande, eller 
1,600,000 kronor, göra en afvikelse från den grundsats, som af före
gående riksdag kan anses hafva blifvit faststäld och sålunda föranleda 
nya strider om bankovinsten.

Äfven i denna punkt är jag sinnad att, om jag icke af annan före- 
kommes, väcka motion, gående derpå ut, att samma grundsats i år må 
tillämpas som vid förra riksdagen, eller att halfva bankovinsten må 
bibehållas åt banken och den andra hälften i rundadt tal må till Riks- 
gäldskontoret öfverlemnas — och jag liar ansett ett tillkännagifvande 
derom vara på sin plats redan nu vid statsverkspropositionens hänvi
sande till Utskottet.

Herr C. Ifvarsson: Då jag begärt ordet, har jag gjort det icke 
för att lemna några upplysningar, helst jag såsom ledamot af Ståts- 
Utskottet härefter får rikligt tillfälle att sätta mig in i den Kongl. 
propositionen, utan jag har deremot begärt ordet för att anhålla att få 
belysning af en fråga, som varit mycket omtvistad vid föregående riks
dagar och som väl äfven i år, under förutsättning att samma grund
satser, som förut förfäktats från ett visst håll, söka att göra sig gällande, 
lärer gifva anledning till stridigheter. Jag åsyftar frågan om rätta be
tydelsen af ordinarie och extra anslag. Man vet från föregående riks
dagar att två motsatta åsigter velat göra sig gällande, i det man från 
ena sidan ansett, att Riksdagen icke eger rätt att göra någon ändring 
eller rubbning i de ordinarie anslagen, under det man från andra si
dan — och dit hör jag — förfäktat den meningen, att Riksdagen har 
enahanda rätt att i de s. k. ordinarie anslagen vidtaga de nedsättningar 
och ändringar, som finnas lämpliga och af behofvet påkallade, som i 
fråga om extra anslag. Då det nu synes vara en hela den Kongl. pro
positionen genomgående tanke att ersätta förut lemnade extra anslag 
med ordinarie, så får denna fråga sä mycket större vigt som de anslag, 
hvilkas natur sålunda skulle förändras, äro af en större betydelse än 
förut. Jag vill derföre till de Herrar ledamöter af Statsrådet, som äro 
här närvarande göra en vördsam hemställan, huruvida de ej skulle vilja
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redan nu på förhand lemna en belysning af denna fråga till ledning 
för Stats-Utskottets åtgörande. Frågan gäller, såsom jag redan antydt, 
huruvida ifrån Regeringens sida benämningen ordinarie eller extra an- ' 
slag anses inverka på Riksdagens rätt att bestämma anslagen eller icke.

Hans Excellens Herr Justitie-statsmiuistern Friherre De Ge er: 
En statsrättslig fråga, som varit omtvistad under flera riksdagar, 
snart sagdt under generationer, lärer väl icke kunna bringas till lös
ning af hvilket som helst yttrande under en diskussion, äfven om det 
afgifves af någon som för tillfället sitter i Konungens Råd. Men för
den händelse, att det kan vara af något intresse att erfara min indi
viduel åsigt i denna sak, har jag så mycket mindre skäl att förtiga 
min mening som jag flera gånger förut dels såsom Justitie-statsminister 
och dels såsom enskild riksdagsman har haft tillfälle att uttala den
samma.

Min mening är i största korthet den, att, då Grundlagen icke med
ett ord omnämner vare sig ordinarie stat eller ordinarie anslag, så kan
ensamt i den omständigheten, att ett anslag är uppförd t på ordinarie 
stat icke ligga något ovilkorligt hinder för Riksdagen att förändra det
samma, derest Riksdagen dertill eljest är berättigad. Men jag anser 
visserligen, att det gifves anslag, hvilka Riksdagen icke kan utan makt
missbruk ensidigt nedsätta eller indraga, och dit räknar jag t. ex. så
dana, som äro nödvändiga för upprätthållande af institutioner, bestämda 
i grundlag eller allmän lag eller eljest tillkomna genom Konungens och 
Riksdagens gemensamma beslut, eller sådana som icke kunna indragas 
utan kränkning af enskildes rätt. Jag anser med ett ord, att frågan, 
när Riksdagen är i sin goda rätt att indraga ett ordinarie anslag, icke 
kan besvaras i allmänhet, utan att dervid måste tagas hänsyn till hvarje 
särskildt anslags beskaffenhet och natur.

Herr Grefve Sparre: Jag anhåller att få yttra några få ord med 
anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående andra hufvud- 
titeln och det yttrande till statsrådsprokollet som dervid af Herr Justitie
statsminister)! blifvit afgifvet. Till en början kan jag icke annat än 
hembära Herr Justitie-statsministern min varma tacksägelse för den 
framställning han gjort hos Kongl. Maj:t om en förändrad organisation 
af Nedre Justitie-revisionen, en förändring, som, ofta ifrågasatt, nu sy
nes mig på ett lyckligt sätt blifvit genomförd, och som bör utgöra en 
lämplig början till de reformer i domstoisorganisationeii, som otvifvel
aktigt förestå.

Lika litet har jag att erinra mot den framställning, som gjorts om 
en förändrad lönestat för hofrätternas embete- och tjensteman; ty att 
dessa äro i verkligt behof af en lönetillökning, kan väl icke gerna sättas 
i fråga och mot de föreslagna aflöningsbeloppen har jag intet att an
märka. Det är dock en omständighet härvid, som jag ber att få vid
röra. De komiterade, som blifvit utsedda att afgifva yttrande i frågan, 
hafva föreslagit, att såsom vilkor för att nämnde embete- och tjenste
man skulle komma i åtnjutande af någon lönetillökning borde uppställas 
skyldighet för dem att vara underkastade förflyttning till annan tjenst- 
göringsort. Herr Justitie-statsministern åter har af skyldig omtanke,
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jag erkänner det, för vår domarecorps oberoende, en omtanke, som fått 
sitt uttryck i hyllande af satsen om denna corps inamovibilitet, tvekat 
att förorda intagandet af ett sådant vilkor. För min del måste jag 
likväl, på sätt Herr Justitie-statsministern i en annan fråga gjort, fram
hålla det inflytande på sakens afgörande, som af omständigheterna ut- 
öfvas. Då det nemligen är otvifvelaktigt, att ganska väsentliga för
ändringar i våra domstolars organisation förestå, hyser jag icke ringa 
betänkligheter att nu på en gång bestämma eu rätt betydlig tillökning 
i lönerna för personer af jemförelsevis ung ålder, då det ju, när dessa 
förändringar inträffa, — och snart nog måste de inträffa — blefve 
följden, att dessa personer måste försättas på indragningsstat, derest de 
icke kunde åläggas att tjenstgöra å annan ort. Hvilka betydliga kost
nader härutaf skulle uppkomma, är lätt att inse, och jag vågar derföre 
hemställa, om det icke kunde vara skäl att vid lönernas bestämmande 
lemna å sido dessa af Herr Justitie-statsministern yttrade betänklig
heter, helst ovissheten ej bör komma att räcka länge, ty domstolsorga- 
nisatiouen förestår.

Eu annan anmärkning, som jag vill framställa, rör den betydliga 
tillökning i stämpelpappersafgiften, som blifvit ifrågasatt. Det är otvif
velaktigt, att rättvisan i Sverige erliålles för mycket godt pris, och man 
har mången gång hört sägas — och detta måhända med skäl — att folket 
i vårt land har väl många tvister anhängigjorda vid domstolarna. 
Men om ock hvarje institution i samhället kan missbrukas, ligger deruti 
ej något skäl att upphäfva institutionen, och det ligger för öfrigt nå
gonting så vackert och derjemte för vårt land så egendomligt uti att 
man här kan få rättvisa skipad för billigt pris, att jag på det högsta 
tvekar att beträda eu annan bana. Det må väl vara sant, att den 
ifrågasatta tillökningen icke är så öfverdrifven. Den medför likväl en 
nästan dubbelt så stor afgift, som den nuvarande, så att, då afgiften 
för en dom nu är t. ex. 5 kronor 50 öre, den för samma dom enligt 
det nu framlagda förslaget skulle belöpa sig till 10 kronor, likasom 
kostnaderna för tre ark, hvilka nu uppgå till mellan 8 och 9 kronor, 
skulle höjas till 14 kronor. Visserligen kan man med skäl invända, att 
penningevärdet i allmänhet så har fallit, att någon synnerlig skilnad 
emellan de olika beloppen i verkligheten ej förefunnes. Men den, som 
icke mycket eger, får dock, om eu sådan förändring genomföres, dyrt 
nog betala nöjet att få sin sak pröfvad i en högre instans; att söka 
motverka detta synes mig betänkligt, helst — och derpå måste vi 
fästa mycket afseende — i de första instanserna saken afgöres af eu 
ensam person, och det således kan vara förlåtligt, om den rättssökande 
vill hafva frågan pröfvad i en högre instans, der flera personer afgöra 
saken; och denna derigenom blir mera mångsidigt bedömd.

Man må väl icke heller med ogillande bedöma en persons åtgöran
den, hvilken, i öfvertygelsen om sin rätt, förfäktar densamma i högre 
instans, äfven om den förlorats i en lägre. Det är en vacker tanke, 
som bör upprätthållas, att personer söka förfäkta den rätt, om hvars 
befogenhet de äro öfvertygade, och jag ville nästan stämpla motsatta 
förhållandet såsom feghet. Det är af detta skäl, som jag för min del 
hyser tvekan om lämpligheten af en så betydlig förhöjning, som nu är 
föreslagen att vidtagas, eller med nära nog dubbla beloppet på en gång.
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I egenskap af representant ber jag att äfven härvidlag få hålla Remiss af 
Hans Excellens Herr Justitie-statsministern räkning för den hänsyn till 
statsverkets tillgångar, som ligger till grund för Hans Excellens till- , ‘men. 
styrkande i nämnda afseende: det visar sig nemligen, att beräkningen (Korts.) 
går ut på att lönetillökningen skulle kunna ske utan väsentliga utgifter 
för statsverket. Men, — såsom jag redan tillåtit mig nämna —_ rätt
visan handhafves hos oss för sä billigt pris, att den äfven är tillgänglig 
för den mindre bemedlade, och detta förhållande synes mig vara af sa 
ofantlig vigt, att jag för min del vore benägen hemställa, om icke re
presentationen, med erkännande af Herr Justie-statsministerns omtanke 
härutinnan, skulle anse det vara lämpligt att något nedsätta detta be
lopp, utan att man derför behöfde minska den föreslagna tillökningen 
i lönerna.

Jag har icke kunnat underlåta att framhålla mina tankar härutinnan, 
enär jag, med den ställning hvari jag å min hemort befinner mig, sä 
ofta kommer i tillfälle att samtala med personer just af de lägre klas
serna och lära känna deras behof samt deras små tillgångar och jag- 
ryggar något tillbaka — jag erkänner det — för att inslå en väg, 
som otvifvelaktigt skall gorå ernåendet af hvars och ens rätt dyrare, 
och hvilken, en gång beträdd, kan leda till ytterligare förhöjningar, om 
också icke i samma proportion, som här är fallet, eller med nära dubbla 
beloppet.

Jag anhåller vördsamt, att dessa mina ord måtte få åtfölja den 
Kongl. propositionen vid dess remiss till Utskottet.

Hans Excellens Herr Justitie-statsministern: Med anledning af den 
anmärkning, som den siste ärade talaren framstält deremot, att jag för 
min del afstyrkt hvad komiterade för afgifvande af förslag angående 
lönereglering m. m. vid Ilikets hofrätter framstält om stadgande af 
skyldighet för embets- och tjensteman i hofrätterna att vara under
kastade förflyttning till annan tjenstgöringsort, i händelse sådant kunde 
ifrågakomma, anser jag mig icke höra fördölja en omständighet, som, 
efter det Kongl. propositonen redan var beslutad, kommit till min kun
skap och hvilken möjligen kan gifva något stöd åt den siste talarens 
framställning.

Det har nemligen uti en åt Ilikets hofrätter — Göta hofrätt — 
visat sig, att målens antal börjat till den grad förminskas, att, i hän
delse en dylik minskning fortgår i samma skala som under de sista 
åren, det är antagligt att, det icke komme att finnas full sysselsättning 
för fem divisioner 1 Göta hofrätt. Skulle detta förhållande visa sig 
konstant, vore det en fördel att hafva fria händer, om det skulle komma 
i fråga, att antingen skilja en division från Göta hofrätt till förstäk- 
ning åt en annan hofrätt eller genom en utbrytning bilda en ny hof
rätt. på sätt förut ofta varit ifrågasatt. För närvarande tilltror jag mig 
icke att afgifva något yttrande, huruvida någon af dessa utvägar eller 
en annan bör väljas. Men för den händelse Riksdagen skulle vilja 
stadga ett vilkor i den rigtning, som Grefve Sparre framstält, torde 
det tillåtas mig framhålla önskvärdheten af, att detta vilkor icke göres 
gällande för hofrätternas samtlige ledamöter och tjensteman; livilket 
vore särdeles hardt, utan mig synes, att vilkoret borde, såsom en gång

Onsdagen deri 26 Januari.
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Remiss af förut vant fallet, inskränkas till ett visst antal af de yngre i hvarje 
ringsproposi- ,oc^ till dem so™ hädanefter utnämnas, helst med deii starka

tionen. omsättning, som eger ruin i hofrätterna, syftemålet i alla fall torde ti- 
(ports.) digt nog kunna uppnås.

. Den. aio1(lra anmärkning, som den siste ärade talaren framställe, 
angick förhållandet med det stämpelpapper, som skall åsättas de expe
ditioner, som från hofrätterna utlemnas. Jag skulle icke hafva velat 
inlåta mig på något förslag i fråga om en bevillning, hvars bestäm
mande är Riksdagens ensak, om icke detta varit nödvändigt, till följd 
deraf att sportlerna för hofrätternas tjensteman, enligt förslaget, skulle 
förvandlas i stämpelpapper och jag ansett lämpligt att dervid uppgifva 
den förhöjning af stämpelpappersbeloppen som erfordrades för att er
sätta de ökade anslagsbelopp, hvilka för hofrätternas lönereglering ta
gas i anspråk.

Herr C. I tvärs son: Då jag tror mig hafva funnit att hvad Herr 
Justitie-statsministem yttrat i afseende på de ordinarie och extra an
slagen är af tillfredsställande beskaffenhet, enär deraf framgår, att stats
makternas inbördes ställning till hvarandra icke är beroende af frågan 
om vare sig de ordinarie eller de extra anslagen, så får jag förklara 
mig tacksam för den åsigt han sålunda uttalat. 1 nämnda hänseende 
finner jag mig tillfredsstäld.

Herr Grefve Sparre: Jag anser mig endast böra tillägga, att det 
var ett tel eller ett förbiseende af mig, att jag icke gjorde det tillägg 
till min framställning beträffande skyldighet för hofrätternas embets- och 
tjensteman, att. underkasta sig förflyttning, nemligen att, såsom Herr 
Justitie-statsministern också erinrat, detta skulle ifrågasättas endast för 
de yngre af hofrätternas ledamöter, och tjensteman.

Herr Werner Ericson: Med afseende å det spörjsmål Herr Carl 
Ifvarsson nyss framstält och hvilket af Herr Justitie-statsministern blif- 
vit besvaradt skall jag bedja att få göra några anmärkningar. I § 29 
uti den för Kammaren utfärdade arbetsordning föreskrifves uttryckligen, 
att, om någon af Kammarens ledamöter önskar till Konungens rådgif
vare afgifva något spörjsmål, skall han först dertill anhålla om Kam
marens tillåtelse och sedermera afgifva detsamma skriftligt. Det har 
visserligen en och annan gång förut inträffat, att man afvikit härifrån 
och omedelbart till ett statsråd framstält någon fråga, men, om så 
någon gång varit händelsen, så har det varit under någon längre dis
kussion, såsom t. ex. fallet var i fjor, då Herr Sjöberg anhöll, att Chefen 
för Kong! Landtförsvars-departementet ville förklara, huruvida det af 
Herr Ola Jönsson framstälda förslag till försvarsväsendets ordnande 
vore åt den beskaffenhet, att ett nytt förslag derpå kunde grundas för 
att framläggas för en kommande Riksdag. Om nu också det är en 
sanning, att en sådan interpellation någon gång förut egt rum, så har 
det dock endast varit i några enstaka fall, och man får icke derföre 
göra ett sådant sätt att gå tillväga till någon regel och allra minst 
framställa så allvarliga frågor så hufvudstupa som Herr Carl Ifvars
son gjort.

Onsdagen den 26 Januari.
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»Fi å vår sida», sade Herr Carl Ifvarsson vidare, »hålla på, att 
de ordinarie statsutgifterna i likhet med de extra ordinarie skola vara 
underkastade de förändringar, som af Riksdagen beslutas.» För min del 
tycker jag, att han icke bort framställa något spörsmål i sådant hän
seende, emedan han nog vet, att någon åtskilnad mellan anslag af ordinarie 
och extra ordinarie natur icke funnits i grundlagen, och sedan 1809 års 
statsskick infördes, denna fördelning af anslag under en längre följd al 
år ej tillämpades, och det således för hvar och en borde vara klart, 
att detta endast är en bokföringsaffär. Ehuru jag icke vet, huru många 
Herr Carl Ifvarsson representerar, har jag mig dock bekant, att han 
står i spetsen för ett visst parti inom Kammaren, hvars medlemmar 
icke hafva samma politiska åsigter i många fall som jag och de med 
mig liktänkande, likasom jag också tror, att han hade en annan afsigt 
med sitt spörsmål än hvad han vill låta synas. Ty detsamma som 
Herr Justitie-statsministern svarat honom på hans spörj smål har såväl 
jag som andra vid åtskilliga föregående tillfällen sagt, nemligen att 
grundlagen ej känner till någon ordinarie stat eller några ordinarie 
anslag, • för hvilkas förändring af Riksdagen således i och för sig intet 
hinder möter, men att det finnes vissa andra bestämmelser i grund- 
lagarne som förhindra, att vissa anslag af den ena statsmakten ensidigt 
kunna förändras. Så är t. ex. förhållandet med sådana anslag, som 
erfordras för vidmakthållandet af institutioner, hvilkas tillvaro grundar 
sig på af Konung och Riksdag gemensamt stiftad lag eller fattadt beslut. 
Jag har tagit mig friheten, mine Herrar, att framhålla detta, på det 
att Herr Carl Ifvarsson icke må taga sig någon anledning att af Herr 
Justitie-statsministerns nyss afgifna yttrande göra en fana för det parti, 
som Herr Ifvarsson må hafva bakom sig, enär både jag och andra, 
som icke höra till samma sida som han, hyllat och redan förut mera 
än en gång uttalat enahanda uppfattning.

Med afseende å nu föreliggande Kongl. proposition, ber jag att få 
taga Kammarens uppmärksamhet för några ögonblick i anspråk rörande 
ett par punkter, som förefalla mig anmärkningsvärda. Dessa äro tvenne 
yttranden till statsrådsprotokollet, det ena af Chefen för Landtförsvars
departementet och det andra af Chefen för Civil-departementet; det 
senare vid budgetens uppgörande med afseende å anslag till enskilda 
jernvägars byggande.

Chefen för Landtförsvars-departementet yttrade, med hänsyn till 
det vid föregående riksdagen framlagda förslaget till omorganisationen 
af försvarsväsendet, att diskussionen i detta vigtiga ämne visserligen 
icke utvisat, att nationen icke vore medveten om sin skyldighet att i 
farans stund försvara sitt land, men att de, som talat emot detta för
slag, gjort det, emedan de dels ännu icke trodde nationen vara villig 
att underkasta sig de många olägenheter, som ett sådant förslag ound
vikligen måste medföra, och dels till följd af frånvaron af förslag 
från Kongl. Maj:t till öfvergångsstadgande samt Snansbetänkande, hvilka 
förslag ansetts nödvändigt böra åtfölja detsamma för att utvisa hvad 
den nya organisationen skulle kosta och huru genomföras. Hvad nu 
beträffar det första skälet till det motstånd, förslaget inom denna Kam
mare rönte, tror jag, att Herr Statsrådet origtigt af diskussionens gång 
uppfattat Andra Kammarens åsigt, ty de 18 röster, som fordrats, för
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att beslutet inom denna Kammare skulle hafva utfallit i likhet med 
Första Kammarens, torde väl få anses hafva representerat dem, som 
ville bibehålla indelningsverket och icke dem, som icke velat göra något 
alls. Hvad vidkommer öfvergångsförslaget och finansbetänkandet, så 
sade Herr Statsrådet och Chefen för Landtförsvars-departementet redan 
förlidet år, att vid denna riksdag skulle framläggas ett öfvergångs- 
förslag, och efter så lång tids väntan borde detta väl äfven nu vara 
färdigt jemte finansbetänkandet, som skulle utvisa, huru de till det 
nya förslagets genomförande nödiga skatterna skulle fördelas. Detta 
borde så mycket mindre hafva erbjudit några synnerliga svårigheter, 
som frågan ju icke kan hafva varit att upptäcka några hittills okända 
tillgångar utan endast att utfundera, huru nya skatter lämpligast skola 
fördelas, och då tycker man med allt skäl, att uppskofvet blifvit längre 
än hvad man bort hafva skäl att vänta. Det beslut, som åsyftades af 
den del af Kammaren, som vid förra riksdagen stannade i minoriteten, 
men om hvilken man dock icke är fullt säker, att den icke vid en 
kommande riksdag lätt kan blifva majoritet, eller det s. k. Herr Ola 
Jönssons förslag, innehöll en begäran till Kongl. Maj:t, att nästkom
mande Riksdag skulle få emotse ett nytt förslag, fotadt hufvudsakligen 
på samma grunder som det vid förra riksdagen föreliggande, men med 
skälig ersättning af staten åt dem, som ingå vid specialvapnen, samt 
med nedsatt öfningstid för till infanteriet hörande värnpligtig^. Herr 
Chefen för Landtförsvars-departementet svarade, då han vid samma till
fälle interpellerades af Herr Sjöberg, att, ehuru han för sin del helst 
skulle önska, att General llosensvärds reservation antoges, detta förslag 
likväl icke vore så skiljaktigt från det af Herr Ola Jönsson framstälda, 
att icke Kammarens bifall till detta senare äfven skulle kunna med
gifva arbetets fortsättande till det åsyftade stora målets uppnående. Vi 
hafva således ännu att vänta två år på något nytt förslag och då frågan 
härnäst kominer före, hafva vi ändå icke den ringaste föreställning om 
hvad Regeringen skall gä in på. Det hade derför varit önskligt och 
enligt min tanke ingalunda omöjligt, att frågan redan vid denna Riks
dag kunnat komma före, och det är detta jag velat beklaga, alldenstund 
jag icke finner de mot en sådan möjlighet anförda skäl vara tillfyllest 
bevisande.

Det andra anförandet till statsrådsprotokollet, hvarpå jag velat fästa 
Kammarens uppmärksamhet, är af Chefen för Civil-departementet, då 
han, vid omnämnandet af de ansökningar om understöd till anläggning 
af enskilda jernvägar, som till Kongl. Maj:t sedan förra riksdagen in
kommit, säger, att han först framdeles, då de för dessa ärenders bere
dande erforderliga upplysningar och utlåtanden inkommit, ämnar under
ställa dem Kongl. Maj:ts nådiga pröfning. Meddelandet bland bihanget 
af denna del af statsrådsprotokollet kan endast afse att låta Riksdagen 
veta, att något sådant längre fram skall ifrågakomma. I afseende härå 
instämmer jag fullkomligt med Herr Gummlius, för så vidt jag rätt 
fattat hans mening — jag korn nemligen upp i Kammaren midt under 
hans föredrag — att det då vore mycket önskvärdare, att Riksdagen 
Pä eu gång anvisade ett anslag på 10 millioner till understöd för en
skilda jernvägars anläggande än att nu här i Kammaren åter skull
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uppstå strider mellan de olika intressena. Det är onekligt, att välmå- Remiss af 
gan och kapitalbildningen nu stigit till en i vårt land förut icke anad statsregl«- 
grad, men det är å andra sidan också tydligt att industrien samtidigt 
fordrar allt större och större kapital för dess utveckling, likasom att (Forts^ 
man inom vissa industrigrenar dragit större vexel på denna kapital
rikedom än man bort. Derigenom har ställningen blifvit tryckt. Nu 
hafva vi den svårigheten i jemförelse med andra länder, att våra en
skilda jernvägsobligationer och industriela värdepapper icke kunna 
placeras utomlands, hvarför vi också hafva svårt att skaffa erforderligt 
kapital, då driften att inom landet anlägga jernvägar blir större än 
kapitaltillgången. Nu kan man visserligen säga, att, om staten vill att 
enskilda jernvägar skola byggas, befrämjas detta ändamål bäst derige
nom, att staten också skaffar in penningar i landet; men derigenom 
tror jag likväl att den uppmuntrar till anläggande af ännu mera jern
vägar, så att vår knappa kapitaltillgång ytterligare hardt anlitas. För 
min del tror jag det bästa vara, att vi för detta år alldeles låta bli 
att bevilja något understöd för enskilda jernvägsanläggningar och att 
det vore mycket bättre, om vi i stället kunde arrangera så, att våra 
jernvägsobligationer finge kurs i utlandet, hvarigenom vi skulle kunna 
anskaffa ytterligare kapital genom att afyttra de jernvägsanläggningars 
obligationer som redan äro i gång och visat sig löna sig.

I afseende på den nu uppgjorda riksstaten ber jag att först få 
göra några anmärkningar beträffande anslagen till statens järnvägs
trafik, i fråga om hvilkens beräkning man år efter år begår samma 
misstag och hvilken ej heller i år är riktigare än förut. Det uppgöres 
alltid tre olika slags stater för statens jernvägar, nemligen först och främst 
en af järnvägsstyrelsen, hvilken i sin ordning ligger till grund för Kongl.
Majffs nådiga proposition härom till Riksdagen; sedermera bestämmer 
Riksdagen en, hvilken alltid brukar vara betydligt lägre, och slutligen 
uppgöres en särskild specialstat vid slutet af året innan den skall till- 
lämpas, upptagande den då antagna verkliga kostnaden, hvilken alltid 
betydligt öfverstiger det af trafikstyrelsen förut beräknade beloppet, och 
slutligen kommer den verkliga kostnaden som alltid betydligt öfverstiger 
äfven denna sista speciela stat. Är 1873 begärde Kongl. Majff ett be
lopp af 5,450,000 kronor till statens jernvägars drift, hvilket belopp af 
Riksdagen, enligt Stats-Utskottets förslag, nedsattes till 5,184,000 kronor, 
då de verkliga utgifterna deremot uppgingo till 7,936,232 kronor 83 
öre. Ar 1874 lydde Kongl. Majffs förslag ä 6,275,000 kronor. Riks
dagens beräkning upptog 5,890,000 kronor. Den verkliga kostnaden 
var 9,305,830 kronor och specialstaternas belopp 8,517,000 kronor; så
ledes ett misstag ännu vid specialstaten på ungefär 10 procent. Likaså 
år 1875 begärde Kongl. Majff 8,832,500 kronor, Stats-Utskottet nedsatte 
anslaget till 8,400,000, specialstaterna eller den verkliga kostnaden upp- 
gingo till 10,224,700 kronor och öfversteg således det af Kongl. Majff 
begärda med omkring 11/2 million.

Ar 1876 begärde Kongl. Majff 10,716,000 kronor, hvilken summa 
af Stats-Utskottet nedprutades till jemnt 10 millioner utan att derför 
framdraga något egentligt skäl; specialstaten, om hvilken jag redan i 
fjor yttrade, att den nog skulle gå upp till 12 millioner, går till 
11,565,000 kronor, hvarvid jern vägsstyrelsen likväl tills vidare utstrukit
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626,000 kronor, enligt föregående stater beviljade att utgå under 1876, 
och om dessa förut såsom nödiga ansedda endast tills vidare uppskjutna 
arbeten medräknas, är det verkliga nu kända behofvet 12,191,000 kro
nor, hvilken summa dock säkerligen nu som alltid förr kommer att 
betydligt öfverskridas.

På grund häraf kan jag ej inse, att den beräkning öfver utgifterna 
för drift och underhåll af trafiken under nästkommande år, som Herr 
Finaiysministern här gjort, är rigtig. Han har nemligen såsom grund 
för ökade trafikinkomster uppstält ökad trafik. Sådan medför alltid 
betydligt ökade utgifter; men dessa upptagas i Kongl. Maj:ts föreva
rande proposition till en million mindre än för år 1876. Då trafiken 
ökas, ökas naturligen äfven utgifterna derför betydligt. Jag kan dock 
icke uppgifva någon bestämd grund, hvarefter utgifterna borde beräk
nas, och jag har derföre icke gjort dessa anmärkningar annat än för 
att fästa uppmärksamheten på att detta anslag säkerligen kommer att 
mycket öfverskridas.

Hvad åter sjelfva uppställningen af riksstaten angår, hörde jag ej 
rigtigt hvad Herr Gumselius derom yttrade, men tyckte att han talade 
något om, att anslagen till statens jernvägsbvggnader borde bland 
utgifterna upptagas. Herr G urna:lins torde emellertid härutinnan miss
taga sig. Meningen är ju ej att här uppställa ett kassaförslag, utan 
ett verkligt vinst- och förlustkonto. I sitt anförande till statsråds
protokollet säger Herr Finansministern, att i riksstaten borde upptagas 
statens verkliga inkomster och verkliga utgifter, således ej följas en 
sådan uppställning af statsbudgeten, som iakttagits allt sedan 1865 års 
riksdag och hvarigenom vållats, att, oaktadt ingen statsbrist förefunnits, 
en sådan figurerat i budgeten. Meningen är således att nu få den 
rigtig, och i sådant fall vore väl önskligt att få den alldeles rigtig och 
icke såsom nu blott litet annorlunda än förut. Om man i riksstaten 
skulle taga in alla verkliga inkomster, hvarföre skulle man icke då 
intaga hela bankovinsten, hvilken ju är en statens inkomst antingen den 
lemnas till Riksgäldskontoret eller Banken. Likaledes äro bland utgif
terna upptagna annuiteter bestående af räntor och kapitalafbetalningar; 
men det är tydligt att sådana afbetalningar icke äro att till utgifterna 
för året hänföra, och så tillvägagår ej Heller den enskilde vid sin bok
föring. Ifrån nämnda annuiteter afdragas nu till Riksgäldskontoret in
gående rånte- ocli kapitalafbetalningar till belopp af omkring 11/;j mil
lion. Huru mycket häraf är kapitalafbetalning, vet jag ej, och kan så
ledes ej säga huruvida ej genom detta åtgörande verkligen en del af 
statens tillgångar eller upplåuta medel blindt upptagna såsom statsver
kets inkomster för 1877. Är det verkligen sant att vi till statsverkets 
inkomster hafva lagt större afbetalningar än till annuiteterna, är det 
klart att vi tagit af statens kapital och räknat dessa medel till årets 
inkomster, hvilket naturligen är origtigt. Det är i högsta grad sanno
likt och till och med säkert, att inkomsterna i allt fall komma att 
blifva så betydliga att de räcka till, men då kommer det sig deraf att 
vi nu räknat orätt och upptagit dem för lågt, hvilket allt vi få se då 
vi år 1878 råkas här. Jag har velat anmärka dessa förhållanden, eme
dan jag hyser en från Herr Finansministerns åsigt betydligt afvikande
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mening i fråga om uppställningen af statens verkliga utgifter och verk
liga inkomster.

Herr C. Hvar sson: Helt säkert kunde jag lemna föregående 
talarens yttranden utan vidare, emedan han sjelf i viss mån drog för
sorg om att vederlägga hvad han anförde om rniii behörighet att fram
komma med det spörjsmål, hvarom nu är fråga; men då han gjorde 
detta ofullständigt, ansåg jag mig skyldig begära ordet för att närmare 
belysa frågan. Han nämnde sjelf, att enligt arbetsordningens 21 § det 
vore i det fall, att ämnet för spörsmålet stode utom dagordningen, man 
skulle gå till väga på det sätt,, i § omnämnes. Denna § lyder nemli
gen i ett sammanhang så: »Äskar utom dagordningen ledamot att få 
till Konungens rådgifvare framställa spörjsmål, aflemne detsamma skrift
ligen uppstäldt och af bestämdt innehåll. Kammaren beslute, utan 
föregående öfverläggning, huruvida spörjsmålet må framställas eller icke.» 
När detta gäller, då spörjsmålet rörer ett ämne utom dagordningen, 
torde det vara klart, att, då ämnet står på dagordningen, Kammarens 
tillstånd icke erfordras för spörjsmåls framställande derom. Den fråga, 
som nu föreligger, är ock af den beskaffenhet, att mitt spörjsmål måste 
anses röra en fråga, som står på dagordningen, hvilket jag ock beto
nade på förhand, innan jag gjorde detsamma. -Jag har följaktligen iakt
tagit gällande lag.

Talarens öfriga yttranden lemnar jag åt sitt värde och vill endast 
påpeka, att olika meningar i denna fråga gjort sig gällande under före
gående riksdagar, och detta hvarken kan eller bör vara obekant för 
den, som i dem deltagit. För öfrigt känner jag ej den nuvarande ställ
ningen, men vill gerna hoppas, att frågan nu blifvit så klargjord att 
ingen meningsskiljaktighet vidare ifrågakomma-.

Herr Werner Ericson: Utom dagordningen! Det lärer väl icke 
höra till statsverkspropositionen att göra spörsmål, ej om något som der 
förekommer utan om en statsrättslig fråga, om en rigtig grundlags- 
förklaring.

Herr 1’. A. Bergström: Herr Talman! Med vanligt tillmötesgående 
har Hans Excellens Herr Justitie-statsministern besvarat det spörsmål, som 
Herr Carl Ifvarsson nyss framstälde. Detta spörsmål finner jag, för min del, 
från Herr Carl Ifvarssons stådpunkt sedt, vara ganska förklarligt och 
jag tror mig icke fela, om jag säger, att detsamma ursprungligen har 
sin grund i hvad som förelupit under föregående riksdagar och sär- 
skildt vid 1874 och 1875 årens riksmöten. Emellertid torde det i 
sanningens intresse vara af nöden att konstatera, hvarom striderna vid 
dessa riksdagar vändt sig, på det att Herr Carl Ifvarsson icke måtte få 
för sig det skenet, att han med allt iqg kan vara tillfreds med det 
svar, som Herr Justitie-statsministern nyss afgaf. Det tror jag ock 
skall af hvar och en, som följt dessa strider med uppmärksamhet, med- 
gifvas, att de, hvilka i likhet med Herr Justitie-statsministern anse, att 
Riksdagen icke rättsenligt kan indraga anslag, hvilka äro afsedda att 
upprätthålla institutioner, som äro åvägabragta genom Riksdagens och 
Konungamaktens förenade beslut, att dessa, säger jag, icke någonsin,
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så vidt jag känner, hafva framkommit med påståendet, att Riksdagen 
skulle vara alldeles obehörig att indraga hvarje ordinarie anslag.

Går man till den motivering, som af regeringen framstäldes i sjelfva 
tvistefrågan, till stöd för den åsigt, att Riksdagen icke har rättighet att 
indraga anslag, afsedda att upprätthålla institutioner, som äro skapade 
af konungamakten och Riksdagen samfäldt, finner man uppenbarligen, 
att der icke yttras något om ordinarie anslag i allmänhet. Jag vet 
väl, att Hans Éxcellens herr Justitie-statsministern i det yttrande i de- 
chargefrågan, som han sistlidet år i Första Kammaren i min frånvaro 
afgaf, och hvilket, enär jag måste vara tillstädes i denna Kammare, 
tillfälle icke förunnades mig att bemöta, underkände det försök till de
duktion af rättsgrundsatsen, som Kongl. Majds regering år 1874 gjorde, 
men han ogillade dock riksdagens förfarande berörda år och yttrade 
uttryckligen följande: ”Jag anser derföre, att 1874 års Riksdag gjorde 
ett 'missgrepp, då den indrog en del af anslaget till Kommerskolle
gium, idan afseende på om denna indragning af Kongl. Maj:t med- 
gafs eller icke; men jag finner på samma gång, att detta Riksdagens 
beslut hade sin förklaring och i väsendtlig mån förmildras af om
ständigheter, hvarunder det fattades”. De förmildrande omständig
heter, under hvilka Riksdagen gjorde detta missgrepp”, angåfvos visser
ligen ock af Herr Justitie-statsministern; men jag skall icke tillåta mig 
att vidare sysselsätta mig med dem. Af så väl upplästa yttrande, som 
ock af hvad Hans Excellens herr Justitie-statsministern nu anfört, framgår, 
att han med Kongl. Maj:ts regering af år 1874 åtminstone är ense i 
den punkt, att, såsom jag förut flera gånger sagt, institutioner, hvilka 
äro skapade eller åvägabragta af Konungamakten och Riksdagen gemen
samt, icke må till sin existens hotas genom ensidig indragning från 
Riksdagens sida af anslag, som för dessa institutioner erfordras. För 
min clel tror jag, att det vore lyckligare, om man sökte att ur grund
lagens bestämda ordalag och bud deducera rättsgrundsatser, än att 
inskränka sig till talet om grundlagens anda; ty i denna tid af en 
kraftig realpolitik, hvilken i Herr Carl Ifvarsson bar en så framstående 
representant, slår man icke någon med andan. Kan man icke påvisa 
ett bestämdt lagbud, så är ställningen svag. Jag bär emellertid ansett 
nödvändigt att, på det den historiska sanningen icke må förryckas, 
yttra dessa ord.

Herr Sjöberg: Med anledning af början af Herr Werner Eric
sons första anförande, tog jag mig friheten begära ordet. När seder
mera denna del af hans yttrande besvarades af den näst efterföljande 
talaren, Herr Carl Ifvarsson, ansåg jag mig icke vidare behöfva yttra 
något i detta ämne. Men då det af ett senare anförande vill synas, 
som om Herr Werner Ericson icke blifvit öfvertygad af Herr Carl 
Ifvarssons skäl, tillåter jag, mig instämma med den sistnämnde ärade 
talaren. Det lärer väl vara alldeles tydligt och klart, och hittills har 
väl också, så vidt jag har mig bekant, § 21 af Kammarens arbetsord
ning så tillämpats, att man eger tillspörja en närvarande ledamot af 
Konungens råd med anledning af ett ärende, som föreligger till behand
ling, och hvad det nu ifrågavarande ärendet beträffar, vet jag icke 
någon punkt, från den första till den sista, af förevarande Kongl. pro-
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position, som icke kan,, blifva föremål för ett dylikt spörsmål. Helt 
annat är förhållandet, när ett spörsmål framställes angående ett ämne, 
som icke finnes på föredragningslistan eller den så kallade dagord
ningen. Jag har särskild anledning att yttra dessa ord, enär Herr 
Werner Ericson gjorde mig den äran att framdraga mitt namn och i 
sammanhang dermed talade om det spörsmål, som jag vid näst före
gående riksdag tog mig friheten att till Chefen för Landtförsvarsdepar
tementet framställa.

Den mot Herr Carl Ifvarsson riktade anmärkningen rörer således 
äfven mig, som, enligt Herr Werner Ericsons uppfattning, sålunda varit 
obehörig att framställa ett sådant spörsmål. Detta gälde, såsom fler
talet af Kammarens nu varande ledamöter torde erinra sig, Herr Ola 
Jönssons vid berörda riksdag framlagda förslag till beslut i den vigtiga 
försvarsfrågan, hvilket, , efter hvad från åtskilliga håll påstods, skulle 
så nära sluta sig till Första Kammarens mening och således äfven till 
Kongl. Maj:ts proposition i ämnet. Ja — såsom varande en varm vän af 
värnepligtssystemet och sålunda i sjelfva verket en af värnepligtens 
vänner, ehuru jag ännu icke har äran tillhöra det sällskap, som bär 
detta namn — vore jag så frestad att, i trots af Herr Werner Ericsons 
ogillande och med föranledande af en viss punkt i den nu förevarande 
nådiga propositionen, framställa ett spörsmål rörande nyss antydda vig
tiga fråga, att, om jag i detta ögonblick på statsrådsbänken såge någon 
af Herrar krigsministrar, jag icke skulle underlåta att begagna mig af 
en sådan rättighet.

Öfverläggningen förklarades härefter slutad; och blef den nu före
dragna kongl. propositionen hänvisad till Statsutskottet, dit de i anled
ning af densamma afgifna yttranden skulle medfölja.

Skedde hänvisning af nedannämnda å Kammarens hord hvilande 
Kongl. Maj:ts propositioner:

l:o) med förslag till lag angående eganderätt till skrift;
2:o) med förslag till stadga angående måls handläggning i vissa 

fall af Kongl. Maj:ts Högsta Domstols afdelningar samfäldt;
Dessa två nådiga propositioner hänvisades till behandling af Lag

utskottet;
3:o) angående beviljande af vissa förmåner för enskilda jernvägs- 

anläggningar;
4:o) angående försäljning af det Landshöfdingen i Gotlands län till

förene på lön anslagna Skälsjö fiske;
Berörda under 3:o) och 4:o) upptagna kongl. propositioner blefvo 

till Stats-Utskottet hänvisade;
öro) angående Norges anslutning till den mellan Sverige och Dan

mark ingångna myntkonvention;
Hänvisades till Banko-Utskottet;
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6:o) angående eftergift af Kronohemmansåboen Johan Holmbom ] 
Wajkijaur ådöihd skadeersättning;

Hänvisades till Stats-Utskottet;
7:o) angående förändringar i nu gällande föreskrifter om stämpladt 

papper;
Hänvisades till Bevillnings-Utskottet;
8:o) angående ny lönestat för Statskontoret;
9:o) angående förändrad organisation af Öfverstyrelsen för hospi

talen m. m.; och
10:o) angående Westerås domkyrkokassas befriande från erläg

gande af ränta och amortering å ett år 1858 beviljadt statslån;
Sistnämnda trenne nådiga propositioner hänvisades till Stats- 

Utskottet,
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§ 4.

Föredrogos och lades till handlingarne Kongl. Maj:ts nådiga skrif- 
velser till Riksdagen:

l:o) i anledning af åtskilliga vid 1875 års riksdag beslutade lag- 
förändringar; samt

2:o) med tillkännagifvande, att Kongl. Maj:t förordnat Statsrådet 
och Kommendören m. m. Johan Henrik Lovén att under innevarande 
Riksdag utöfva den befattning med riksdagsärender,, som enligt 46 § 
Riksdagsordningen tillkommer en ledamot af Statsrådet; och skulle sist- 
berörda nådiga skrifvelses innehåll meddelas vederbörande Utskott samt 
de ledamöter, som hafva inseende öfver Riksdagens kansli.

§ 5.
Till behandling förekommo de på bordet livilande motioner.
Efter föredragning af Herr A. Bergströms motion, N:o 1, angå

ende skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om utredning af de lag
stiftningsåtgärder, hvilka kunna och böra vidtagas mot anledningar till 
olyckor till sjös m. m., anförde

Herr Sjöberg: Jag anhåller att före remissen af Herr Axel 
Bergströms motion få yttra några ord. Då denna motion allt sedan 
riksdagens början legat på Kammarens bord, är jag öfvertygad om, att 
om än icke alla, åtminstone de flesta af Kammarens ledamöter tagit 
kännedom af densamma, likasom jag ock antager såsom alldeles gifvet, 
att hvar och en som genomläst motionen, inser det i densamma af- 
handlade ämnets vigt och betydelse. Således är det icke ur den syn
punkten, som jag nu går att yttra mig, utan det är för att få göra ett 
kort tillägg till den i motionen framstälda historiska utredningen af 
frågan, som jag ber att för några ögonblick få taga Kammarens upp
märksamhet i anspråk.
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Den ärade motionären har, såsom man kunnat förvänta, lemnat en 
öfversigt af det hufvudsakliga innehållet af den engelska och svenska 
lagstiftningen i ämnet. Vid slutet af denna utredning har jag emeller
tid, som sagdt, ett litet tillägg att göra.

Sedan nemligen under åren 1871, 1873 och 1875 i England ut
färdats åtskilliga författningar, dels angående åtgärder till förhindrande 
af sjöodugliga fartygs utlöpande från britiska hamnar, dels ock inne
hållande föreskrifter om anteckning af fartygs djupgående och lastlinie 
samt om stufning af spanmålslaster, hade enskilde tyske undersåtar 
vändt sig till kejserliga tyska regeringen med anhållan om enahanda 
stadgandens införande i den tyska lagstiftningen, och lät bemälda re
gering, i anledning deraf, under sistlidet år genom dess härvarande 
ombud, hos Statsministern för utrikes ärendena göra en förfrågan, om 
Kongl. Maj:ts regering redan hade antagit eller hade för afsigt att an
taga dylika bestämningar att gälla äfven för Sverige. För besvarande 
af denna framställning infordrade Herr Statsministern Kommerskollegii 
yttrande i ämnet; och har Kollegium uti afgifvet utlåtande den 29 
Oktober sistlidet år, efter det redogörelse lemnats för hvad de engelska 
parlamentsakterna i nyss antydda hänseenden hufvudsakligen innehålla äf
vensom för den svenska lagstiftningen i hit hörande delar, på anförda skäl 
uttalat den åsigt, att Kongl. Maj:ts regering icke borde undandraga sig 
att medverka till ernående af det mål, som i England börjat omfattas 
med allt större deltagande, och som icke kunde vinnas med mindre än 
att de större sjöfartsidkande nationerna förenade sig om väsentligen 
lika lagbestämningar i ämnet; hvarefter Kollegium slutligen kommer 
till samma resultat som det af Herr Bergström i nu föreliggande 
motion angifna, eller en hemställan, att Kongl. Maj:t måtte förordna 
en af sakkunnige och erfarne personer bestående komité, på det att 
ärendet i hela sin vidd må underkastas en omfattande pröfning. Kol
legium har dervid likväl yttrat någon tvekan, om tiden redan nu vore 
inne att nedsätta en sådan komité. Det är nemligen en känd sak, att 
de vid sist förflutna års parlamentssession fattade beslut i denna vigtiga 
fråga anses i sjelfva England vara långt ifrån tillfyllestgörande och 
sålunda att betrakta endast såsom provisoriska eller af öfvergående 
natur, samt att engelska regeringen förklarat sig vilja för det i år 
sammanträdande parlamentet framlägga ytterligare förslag i ämnet.

I öfrigt vill jag blott tillägga, att jag hört uppgifvas, det några 
sakkunnige personer hysa vissa betänkligheter beträffande en del af de 
engelska författningarnes lämplighet och befara, att genom deras tillämp
ning sjöfarten skulle komma att allt för mycket hämmas i sin utveck
ling. Saken är emellertid så vigtig, att den väl förtjenar Riksdagens 
och vederbörande Utskotts synnerliga uppmärksamhet; och jag vågar 
hysa den förhoppning, att Riksdagen jemväl skall genom sitt beslut 
gifva densamma sitt kraftiga understöd.

Herr Jöns Rundbäck: Ifrågavarande motion, hvilken varit före
mål för stor uppmärksamhet såväl inom det engelska parlamentet som 
äfven i vårt land, är otvifvelaktigt en motion, förtjent af det största 
möjliga afseende, i synnerhet som den går ut på att bereda säkerhet 
till lif och egendom. Jag vill dock icke nu ingå i någon närmare
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diskussion af frågan, utan afser med mitt yttrande endast att bedja 
Lag-Utskottet, kvilket jag är öfvertygad om först kommer att behandla 
detta ärende, noggrant öfverväga, hvad som är att göra, så att det icke 
obetingadt låter bestämma sig af endast ömma känslor eller hvad en
gelska parlamentet i hänseendet beslutit, helst parlamentsakten i fråga, 
sedan den börjat tillämpas, visat sig vara högst opraktisk.

Förhållandet inom vårt land är dessutom icke detsamma som inom 
England, hvarest, enligt hvad man kan bevisa, finnas redare och skepps
byggare, hvilka af fullt uppsåt sökt att i hafvets djup sänka mennisko
lif och egendom för att derpå förtjena, då deremot våra fartygsbyggare, 
till följd af den soliditet, styrka och hållbarhet, hvarför deras fartyg 
med rätta äro berömda, stå så högt öfver hvarje misstanke i berörda 
afseende, att man icke billigtvis bör kunna säga, att ett stadgande, som 
är tillämpligt på de engelska förbrytarne — ty så förtjena de att 
kallas — äfven är nödvändigt för våra förhållanden.

För öfrigt är det otvifvelaktigt," att de i Sverige hemmahörande 
fartyg, mot hvilka de största anmärkningarne förekommit, icke äro 
byggda på något svenskt varf, utan just sådana, hvilka blifvit inköpta 
från England för att här användas hufvudsakligast till att frakta trä
varor; men skulle man nu äfven i detta afseende vidtaga några åtgär
der och förklara ett på sådant sätt användt fartyg, ehuru icke fullt 
sjödugligt, för obrukbart, skulle detta menligt inverka på vår sjöfart, 
då ju till följd af lastens beskaffenhet risken är obetydlig.

Hvad jag nu anfört har Lag-Utskottet, till hvilket, såsom jag redan 
antydt, jag antager motionen komma att remitteras, att nogsamt be
akta; och jag vill nu endast tillägga ett uttryck af den förhoppning, 
att den i motionen afsedda komité af sakkunnige män för frågans ut
redning sammansättes af fartygsbefälhafvare, varfsegare och sådana in
dustriidkare, hvilka ega våra mekaniska verkstäder, ty jag är öfverty
gad om, att desse, och endast desse, kunna bedöma denna fråga, som 
är af den största praktiska betydelse; och om komitén blir väl sam
mansatt kan man deraf vänta mycket godt, hvilket i motsatt fall icke 
torde blifva händelsen.

Med dessa få erinringar anhåller jag att frågan remitteras till 
Lag-Utskottet.

Sedan öfverläggningen härmed förklarats slutad, blef motionen 
jemte de i anledning af densamma nu afgifna yttranden hänvisad till 
Lag-Utskottet.

Vidare hänvisades:

Herr A. Bergströms motioner, N:is 2 och 3, till Lag-Utskottet;
Herr A. Undbe eks motion, N:o 4, till Stats-Utskottet;
Herr A. Gumcelius’ motion, N:o 5, till Lag-Utskottet;

Då dernäst till föredragning anmäldes Herr J. V. Lundqvists 
motion, N:o (i, om skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan -att natt
tågen å statens jern vägar måtte inställas, begärdes ordet af
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Grefve Sparre, som yttrade: Med denna motion afses en åtgärd från 
Riksdagens sida, hvars behörighet synes mig mer än tvifvelaktig. Skall 
Riksdagen gå så långt i fråga om administrationen af stambanorna, 
att den skall till Kongl. Maj:t yttra sin mening om den eller den åt
gärdens lämplighet, sä vet jag sannerligen icke, hvar vi skola stanna. 
Man kan icke hos representationen förutsätta den insigt i sådana saker, 
den detaljkännedom, att den skall med något säkert omdöme derom 
kunna yttra sig. Att representationen kommer in till Kongl. Maj:t med 
framställningar eller önskningar utan att hafva gjort sig rätt reda för 
deras beskaffenhet och möjligheten af deras verkställbarhet, synes mig 
i så måtto oklokt, att Riksdagen derigenom förlorar det gehör hos Re
geringen, som den kan hafva skäl begära, och Regeringen vänjer sig 
vid att på Riksdagens framställningar göra mer eller mindre afseende, 
ett förhållande som ingalunda kan vara lämpligt. Det torde vara af 
herrarne kändt, att Trafikstyrelsen under en längre tid af sistlidet år 
debatterat denna fråga och hos Kongl. Maj:t — tror jag — gjort till 
och med framställning derom eller åtminstone att den varit föremål 
för ganska allvarsamma underhandlingar. Det visade sig då, efter hvad 
man berättat mig, att, om man skulle indraga natt-tågen, detta skulle 
leda till så märkvärdiga förhållanden och en nödvändighet att å stam
banorna ställa till så många småtåg och lokaltåg här och der för att 
kunna underhålla postgången och den naturliga trafiken öfver hela ri
ket, att det skulle blifva lika dyrt som natt-tågen nu äro. Vi måste 
besinna, mine herrar, att stambanornas tåg i allmänhet anordnas obe
roende af bibanornas och på det sätt att, med afseende jemväl derpå, 
att det i allmänhet icke finnes mer än ett spår, trafiken skall kunna 
underhållas och allas intressen bäst tillfredsställas. Deraf blir följden, 
att det för en stor del af bibanorna blir så ytterst svårt att ställa sina 
tåg i förening med stambanornas, att passagerare ganska ofta nödgas 
många timmar vänta vid stationerna för att komma på det stambanetåg, 
de önska. Ju färre tåg på stambanorna afgå, desto längre blifva passa- 
gerarne tvuugne att vänta vid stationerna och desto större blir omöjlig
heten för bibanorna att ställa sina tåg i den förbindelse med hufvud- 
banornas, att de kunna föra posten, utan att denna skall fördröjas långa 
tider. Det kan väl icke vara meningen, mine herrar, att, sedan vi nu 
varit nog lycklige att med stor uppoffring för statsverket komma i åt
njutande af jernvägar och sedan orterna med jemförelsevis ännu större 
uppoffringar förskaffat sig bibanor, som stälts i förening med stam
banorna, det kan väl icke, säger jag, vara meningen att ställa till så, 
att de förmåner, som afsetts att vinnas genom jernvägarne, skulle för
intas, förstöras och omintetgöras genom en efter min uppfattning orig- 
tig åtgärd från stambanestyrelsens sida. Jag vill icke nämna alla de 
skäl, som tala för natt-tågens bibehållande särskildt nu, då vi allt mer 
och mer börja tillegna oss de fördelar, som civilisationen, rörelsen och 
handeln, tack vare de förbättrade kommunikationsaustalterna, beredt 
hela verlden. Till dessa fördelar hör äfven, att man mera omsorgsfullt 
än hittills beräknar tiden och det är icke en ringa tidsvinst vi göra 
genom att i stället för att ligga och sofva i våra sängar använda tiden 
att transportera oss från en ort till en annan, uträtta hvad vi derstädes 
böra göra och följande natt återvända utan att för resan egentligen
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hafva beliöft tillsätta någon tid. Det är ingen ringa tidsförlust alla de 
menniskor göra, hvilka nödgas under dagens lopp tillbringa 7 å 8 tim
mar på en jern vägsstation i afbidan på det tågs ankomst, med hvilket 
de kunna framkomma till den ort, de önska. Vi böra äfven betänka, 
att den konkurrens, som tiden ålägger oss med andra folk, nödgar oss 
att gifva akt på tiden, då man ju måste erkänna sanningen af det en
gelska ordspråket: »tid är penningar».

Vi kunna således omöjligen förbise vigten af det behof, som tvun
git hela Europa att använda natt-tåg. Motionären bar sagt, att blott 
i de sydligare länderna natt-tågen kommit till användning, men äfven 
vår östra granne, som väl icke ligger öfver oss i civilisation •— jag tror 
åtminstone icke det — bar funnit sig nödsakad att använda natt-tåg, 
ehuru klimatet der otvifvelaktigt är värre än hos oss. Hela Europas 
jernvägsnät, och i sammanhang dermed postförseln, är ju samman
hängande, och ehuru för oss vägen går öfver Öresund, måste vi likväl 
stiilla våra postanstalter i nära beröring med andra länders, om vi vilja, 
att dessa vidare skola fästa afseende å våra önskningar.

Det är icke utan vigt för affärsverlden, att posten kommer å riktig- 
tid, och, mine herrar! — jag upprepar det ännu en gång — det är 
bär icke fråga om minuter eller timmar, det är för bibanornas änd
punkter fråga om dagar, och för affärsverlden är en sådan sak af vigt. 
Vi hafva just till följd af våra kommunikationsanstalter kommit i den be
röring med den öfriga verlden, att vi ingalunda få förbise vigten af 
lätta postförbindelser med dem. Vi kunna det icke ostraffadt, och hvar 
och en, som känner något litet till dessa förhållanden, skall med mig 
erkänna sanningen häraf.

Motionären har velat i allmänhet förbjuda natt-tågen. Jag får 
verkligen säga, att under sommarens hetare tid torde väl icke allenast 
passagerarne hafva fördel af en sådan anordning men äfven betjeningen 
vida hellre stå i svalka och göra sin tjenst å det heta lokomotivet än 
att vara utsatt för solvärmen. \rill han vara så rädd om betjeningen 
och passagerarne, att han, med anledning deraf, att olyckor händt, ön
skar förbjuda natt-tågen, skall jag säga, att den förra olyckan, som 
hände vid Sandsjö, skedde midt på ljusa dagen, och att olyckor kunna 
hända lika väl dag som natt. Vill man vara rätt försigtig, skulle man 
således gå så långt, att man sade, att natt-tågen borde endast gå när 
det vore ljust eller när solen vore uppe å himmelen, då först vore man 
rigtigt säker; men då finge tågen också endast gå under 3 å 4 timmar 
vintertiden, och man finge hålla på åtta dagar mellan Malmö och 
Stockholm, för att med jernvägen, i Guds namn, framkomma.

Mitt yttrande har varit något långt — jag erkänner det — men 
jag har velat fästa uppmärksamheten på det, hvarmed jag började och 
hvarmed jag nu slutar, att det efter min uppfattning är olämpligt, att 
representationen befattar sig med sådana detaljer, som att till Kongl. 
Maj:t framställa önskningar, huru trafiken skall ordnas. Att vi kunna 
resa på jernväg är eu stor lycka, och vi böra öfverlemna den nu ifråga
varande saken åt personer, som äro kompetente att bedöma densamma. 
Allra minst bör representationen, efter min åsigt, göra framställningar 
i frågor, som nyligen hos vederbörande verk varit under öfverläggning, 
och befunnits icke böra leda till någon åtgärd. Jag anhåller, att dessa



mina ord må få åtfölja remissen till Utskottet af den ifrågavarande 
motionen.

Herr Jonas Andersson i Häckenäs: Jag får upplysa derom, att den 
opinion, som motionären uttalat, icke står enstaka; och det torde af fler
talet af landsortens representanter vara kändt, att en temligen allmän 
opinion mot nattågen uppstått. Det är sant, att jag allraminst — åt
minstone lika litet som motionären och öfrige, som icke äro hemma
stadde på detta område — kan hafva fullständig insigt i alla hithörande 
detaljer eller tala för den ena eller den andra åsigten; men hvad jag 
tror mig förstå, och hvad naturligtvis en hvar med sundt förnuft och 
tillräcklig uppmärksamhet kan förstå, det är, att natt-tågen i allmänhet 
medföra icke blott en stor risk för menniskolif utan äfven skada för 
statsverket, derigenom att de gå med betydlig förlust. Detta är en 
omständighet, som torde böra ega någon vigt. Att nattågen gå med 
förlust, är temligen allmänt bekant och visar sig äfven af redogörelserna 
för dessa tåg; och skulle de nu, efter de uppenbarelser, som på senare 
tiden visat sig, komma att fortfara, så skulle de otvifvelaktigt komma 
att gå med ännu större förlust, ity att i sådant fall, synnerligast under 
den mörka årstiden, tjenstemännens antal vid stationerna måste i be
tydlig mån ökas. Den olycka, som senast gifvit anledning till upp
märksamhet i detta fall, har nemligen visat, att tjenstemännens antal 
är otillräckligt vid åtskilliga stationer, der ombyte under nattetid kan 
ifrågakomma; och följden af nattågens bibehållande skall ovilkorligen 
blifva den, att, så vidt någon trygghet vid nattågsfarten skall förefinnas, 
en derefter lämpad tjenstepersonal vid stationerna äfven måste åstad
kommas.

Nu förefaller det den profane temligen märkvärdigt, att - natt-tågens 
bibehållande skall vara af så ofantligt stor vigt, då posten och andra 
föremål framkomma med natt-tågen endast några få timmar tidigare, än 
om de befordras med dags-snälltågen, och dessa timmar väl icke böra 
vara af så betydlig vigt, som den föregående talaren velat låta påskina. 
Om vi jemföra den stora lättnad i kommunikation, som jernvägarne 
åstadkommit, och som dagtågen nästan ensamt kunna åstadkomma, med 
forna förhållanden, så torde vi böra vara i hög grad belåtna med att 
jernbanetågen röra sig endast under dagen, i synnerhet under den mörka 
årstiden. Det förefaller dessutom äfven den profane temligen klart, att 
under mörka natten hvarken banvakter eller andra personer, som hafva 
bestyr vid jernvägarne, kunna uppfylla sina skyldigheter så, som önsk- 
värclt är. Uppstår något hinder på sjelfva banan, så kan det naturligt
vis icke under mörka natten upptäckas lika lätt som under dagen; och 
skulle något fel å sjelfva materielen, t. ex. å en vagn, förekomma, så 
är det nattetid lika svårt att upptäcka; och i båda dessa fall ökas 
risken så väl för menniskolif som för statens dyrbara materiel.

Jag vill således rekommendera motionen, såsom varande af stor 
vigt, till det bästa och till Kammarens synnerliga uppmärksamhet; och 
jag tror det icke vara obehörigt af representationen att taga om hand 
denna fråga, som rörer den stora allmänheten i hela landet.

Herr Per Nilsson iEspö: Herr Talman! Det händer visserligen ofta, 
att efter eu olyckshändelse en ensidig opinion bildar sig; men det är väl ändå
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nödvändigt att här tänka efter, livad följden skulle blifva, om en sådan 
motion, som den nu förevarande, ginge igenom, och hvad som, enligt 
sunda förnuftet, är beliöfiigt för samfärdseln så väl i ena som andra 
hänseendet. Jag anser det dessutom vara mindre passande, att Riks
dagen, genast efter det en olycka inträffat, inkommer till Kongl. Maj:t 
med en skrifvelse, hvari skulle begäras indragning af dessa natt-tåg, 
som — det får man väl erkänna — äro behöfliga för samfärdseln och 
finnas i hela den civiliserade verlden.

Jag för min del kan således icke biträda motionen.

Grefve Sparre: Den ärade talare, som näst efter mig hade 
ordet, yttrade, att allmänna opinionen hade utdömt natt-tågen. Jag till- 
låter mig att, i anledning häraf, göra den ärade talaren samma fråga, 
hvarmed någon vid ett tillfälle bemötte den upplysningen, att väder
flöjeln vore till för att visa hvilken vind det blåser, »hur vet han det?» 
För min del får jag säga, att allmänna opinionen, för sä vidt 
jag kommit underfund med densamma i denna sak, gillar nattågen. 
Jag har aldrig träffat en enda menniska, utom ett par här i Kamma
ren, som icke funnit natt-tågen vara en utmärkt bra inrättning. Då jag 
sålunda, för min del, vågar påstå, att allmänna opinionen gillar natt
tågen, och den ärade talaren näst efter mig påstod motsatsen, så lära 
vi, lian och jag, komma i tvist om hvilkendera af oss som i detta fall 
representerar den allmänna opinionen. Jag, som icke alltid tager min 
opinion utur tidningarne, kan dock i denna sak instämma med pressen, 
hvilken, såsom jag sett, temligon allmänt förordat natt-tågens bibehål
lande. Om jag alltså får betrakta pressen såsom tolk af allmänna opi
nionen i detta hänseende, så har jag opinionen på min sida. Men jag 
bryr mig icke så mycket om opinionen i denna fråga, utan jag håller 
mig till hvad som är nyttigt. Om då natt-tågen äro nyttiga för sam
färdselns behof, om hela den öfriga civiliserade verlden, som har järn
vägar — inklusive Ryssland med mycket värre klimat än vårt — genom 
att begagna natt-tåg visar sig fästa afseende på samfärdselns behof, på 
postens snara ankomst och på lättnaden att förflytta sig från det ena 
stället till det andra, så tror jag, att Sverige skulle göra mycket orätt, 
om det i detta fall isolerade sig från hela den öfriga civiliserade verl- 
den. Det gäller, mino herrar, för hela verlden i denna tid mer än 
förut, att den ena får lämpa sig efter, den andra. Den ene kan icke i 
sådana frågor, som röra förbindelsen mellan nationer, ostraffadt sätta 
sig på sina höga hästar och säga: jag gör i denna sak som jag vill; 
ty då kunna äfven andra säga på samma sätt, ocli följden deraf blir, 
att köpmännen i andra länder förklara: »vi vilja icke hafva affärer 
med det folket, ty det går sä långsamt att få svar på bref derifrån; vi 
orka icke hålla på dermed». Yi skola icke säga, såsom, om jag hörde 
rätt, eu af de två personer, h.vilka ogilla natt-tågen, i går yttrade: 
»det är icke köpmännen, som vi skola tillfredsställa här». Hvarje så
dant yttrande .anser jag i högsta måtto olämpligt. Köpmännen äro 
våra bästa vänner; de omsätta våra varor. Om vi förbise deras intres
sen, sä straffar det sig på oss sjelfva, på det sätt att varuutbytet och 
den allmänna rörelsen icke blifva sådana, som önskligt vore. Med den 
liflighet i omsättning, den mängd kommunikationer och den lätthet i
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förbindelser mellan folken, som nu förefinnas, är det temligen klart, att 
affärsverklon äfven lägger yttersta vigt vid snabbhet och precision i 
afseende å brefvexlingen mellan olika länder. Härvid kan visserligen 
anmärkas, att man vid skriftvexling kan begagna sig af telegram. Men, 
mine herrar, det finnes tillfällen, då man icke kan begagna sig af tele
grafens hjelp, utan det blir nödigt att medelst post låta befordra sina 
bref och meddelanden.

Vidare har samme talare, som vände sig mot mitt förra yttrande, 
anmärkt, att det är ett otillräckligt antal tjenstemän vid jernvägs- 
stationerna. Ja, här ser man olämpligheten af, att representationen 
gifver sig in på bedömande af saker, som den icke det ringaste för
står, icke mer än ett visst djur på väderqvarnar. Huru kunna vi säga, 
om det är ett tillräckligt antal tjenstemän eller icke vid jernvägstrafi- 
ken? huru kunna vi bedöma det? Låt Trafikstyrelsen afgöra den saken. 
Skola vi gifva oss in på denna fråga, så få vi, min själ, så mycket att 
göra, att jag åtminstone, för min del, helt och hållet måste säga ifrån, 
att min tid icke medgifver mig tillfälle att sätta mig in i dylika saker.

Slutligen har man sagt, att banvakter och konduktörer icke kunna 
i mörka natten göra tjenst. Om så är, skulle deraf följa, att bantågen 
icke skulle gå annat än vid dager, således under vintertiden endast 
5 å 6 timmar om dagen; komme så framdeles jernvägen att sträcka 
sig än längre mot norden, så finge man väl på samma grund inskränka 
bantågstiden under midvintern till en å två timmar om dygnet. Det 
är omöjligt att genomdrifva den satsen, att bantågen icke kunna gå i 
mörkret; kunna de åter gå i mörkret, så kunna de äfven gå under 
natten. Jag har varit uppe mången natt, och det har bekommit mig 
väl. I allmänhet sofva vi för mycket, mine Herrar, och icke för litet. 
Jag har en gång läst en fransk författare, som börjar sitt arbete med 
att räkna ut, huru många timmar om dygnet menniskan i allmänhet 
använder till sömn. Han antager denna tid vara 8 timmar, hvaraf 
följden skulle blifva, att vi sofva bort en tredjedel af vår lifstid. Och 
lifvet är dock så kort.

Herr Nils Petersson i Runtorp: Jag hade icke tänkt att nu be
gära ordet i denna fråga, om icke det kommit på tal, huruvida opinionen 
vore för eller mot den ifrågasatta förändringen. Då två talare uppträdt 
mot, så synes mig lämpligen åtminstone lika många böra tala för saken. 
Jag vill derför rekommendera motionen till allvarlig pröfning hos Utskottet 
och anser frågan så vigtig för oss och hela samhället, att den åtmin
stone tål att diskuteras. Man har framhållit att natt-tåg äro behöfliga. 
Ja — bekofven kunna vara ganska stora och anspråksfulla. Jemför 
man nu med förr, måste man medgifva, att vi med afseende på kom
munikationsmedel gått betydligt framåt från den tid, då den resande 
nödgades använda en rundlig ticl på gästgifvaregårdarne under väntan 
på hästar. J ag tror derför, att den i motionen framstälda frågan mycket 
väl tål att tagas i närmare pröfning.

Herr Carl Ifvarsson: Det är visst bäst att uppskjuta all vidare 
öfverläggning i frågan, till dess densamma blifvit genom vederbörligt 
Utskott utredd. Visar det sig då, att det är fördelaktigare bibehålla
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natt-tågen oän att indraga dem, så böra de fortfara; i motsatt fall 
tvärtom. /V ena sidan beror det på fördelarne af natt-tåg; å andra 
sidan på do dermed förenade olägenheter och kostnader. Ehuru det är 
svårt att inom representationen fullt tillfredsställande behandla en fråga, 
hvartill egentligen erfordras fackmän, torde man ändå kunna vänta, att 
saken blir åtminstone i någon mån utredd genom vederbörande Utskott. 
Jag beklagar, att motionen icke kan öfverlemnas till Lag-Utskottet, der 
den, efter hvad som förmärkts under öfverläggningen, nog skulle blifvit 
grundligt behandlad, men då frågan är af den beskaffenhet, att den bör 
af Tillfälligt Utskott handläggas, kan ej remiss till Lag-Utskottet ifråga
sättas. Jag hemställer således om remiss till Tillfälligt Utskott.

Herr Jonas Andersson i Häckenäs: Med anledning af Grefve 
Sparres spörsmål, i hvad mån jag kände till, hvilken opinion man i 
landsorten hyste rörande denna fråga, vill jag endast nämna, att, så 
vidt det angår den provins jag tillhör och med hvars befolkning jag 
under en lång tid haft liflig beröring, opinionen på landsorten är all
deles bestämdt riktad mot natt-tågen. Något tvifvel härom kan icke 
förefinnas. Och detsamma torde för öfrigt litet hvar af herrar lands- 
ortsrepresentanter hafva kommit under fund med.

Utan att vidlyftigare vilja inlåta mig på frågan, vill jag med an
ledning af hvad Grefve Sparre jemväl yttrat om, att man bör vänja 
folket vid att vaka om nätterna mera än nu är förhållandet, framhålla 
det rent af vådliga i ett sådant experiment, som att tvinga folk att 
i lialfvakot tillstånd ombestyra tågombyten om nätterna.

Herr Jöns Pehrsson: Om en fråga af sådan vigt, som denna, 
torde det vara ursäktligt, att man vill yttra några ord till protokollet. 
Min önskan är, att den måtte i Utskottet blifva behandlad på ett sätt, 
som, så vidt det står i mensklig förmåga, hädanefter omöjliggör sådana 
gräsliga olyckor, som dels inträffat och dels varit tillbud till. Hvad 
jag i detta hänseende saknar i motionen är förslag till stadgande, som 
föreskrifter, att intet bantåg får passera någon station utan att stanna. 
Ett sådant stadgande skulle medföra större säkerhet mot inträffande af 
sådana olyckor, som vi nyligen varit vittne till, och jag anser detsamma 
derföre vara ett vigtigt moment i vår jernvägstrafik, som tål att taga 
vara på.

Öfverläggningen var slutad. Den ifrågavarande motionen jemte de 
anföranden, som nu i anledning af densamma afgifvits, hänvisades till 
behandling af Tillfälligt Utskott.

Slutligen skedde hänvisning af
Herr G. II. Stråles motion, N:o 7, till Stats-Utskottet, och
Herr Jonas Jonassons i Rasslebygd motion, N:o 8, till Lag

utskottet.
§ 6.

Föredrogs och lacles till handlingarne Kongl. Maj:ts vid Riksdagens 
öppnande å Rikssalen upplästa berättelse om hvad i riket och dess 
styrelse sig tilldragit sedan sista lagtima riksdag.
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§ 7.

Föredrogos och hänvisades till Stats-Utskottet nedannämnda af Riks
dagens år 1875 församlade Revisorer afgifna berättelser, nemligen:

l:o) angående verkstad! granskning af statsverkets samt andra af 
allmänna medel bestående fonders tillstånd, styrelse och förvaltning 
under år 1873;

2:o) angående granskningen af Riksgäldskontorets tillstånd och 
förvaltning; och

3:o) angående Kongl. Kommerskollegium.
Likaledes föredrogs samma Revisorers berättelse angående Riks

banken; och blef denna berättelse till Banko-Utskottet hänvisad.
•*

§ 8.

Yid föredragning dernäst af Herr P. Lithfiers anhållan om 14 
dagars ledighet från riksdagsgöromålen, blef densamma på begäran 
å nyo bordlagd.

§ 9.

Till Lag-Utskottet hänvisades Justitie-ombudsmannens vid inneva
rande riksmöte afgifna embetsberättelse samt Tryckfrihetskomitéus be
rättelse.

§ 10.

Följande nya motioner anmäldes, nemligen af:

Herr J. Smedberg: N:o 9, om förändring af gällande författning 
rörande utskänkning af bränvin; och

N:o 10, angående förändring i gällande stadganden rörande prest
val samt val af folkskolelärare, klockare, organist och annan kyrko
betjening;

Herr Anders August Andersson: N:o 11, om beviljande af ett 
förslagsanslag till bestridande af exercisammunition vid Kongl. Andra 
Lifgrenadier-regementet;

Herr P. Hiibinette: N:o 12, om ändring af 11 § i Kongl. förord
ningen om kommunalstyrelse på landet;

Herr P. N. Bergström: N:o 13, om anslag åt svenska slöjd
föreningens museum;

Herr Nils Petersson i Runtorp: N:o 14, om förklaring af gäl
lande stadgande rörande jäf emot domare;

Herr A. Bäckström: N:o 15, om ändring i gällande stadganden 
rörande vägars byggande och underhåll;

Herr A. GumceUus: N:o 16, om bankovinstens användande; och
N:o 17, om låneunderstöd åt enskilda jern vägsanläggningar:

Andra Kammarens Prof. 1876. N:o 2.
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Herr F. Engman: N:o 18, om ändringar i lagstiftningen rörande 
försäljning af vin;

N:o 19, om skärpning af gällande påföljd för förfallolöst uteblif
vande af part eller vittne från underrätt; och

N:o 20, angående ändring af § 16 bevillningsstadgan;
Herr Fr. Holmquist: N:o 21, om ändring af åtskilliga §§ i stämpel- 

pappersförordningeu;
Herr Anders Andersson i Intagan: N:o 22, om förändrad lydelse 

af § 9 mom. 1 bevillningsstadgan; samt
Herr Andreas Grill: X:<> 23, om understöd af statsmedel åt Lars 

Erik Larsson m. tf. inom Hallsbergs socken bosatte personer.
*

Alla dessa motioner blefvo, hvar efter annan, bordlagda.

• § 11.

Justerades protokollsutdrag för detta sammanträde.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. ' 4 1 midd.

Onsdagen den 26 Januari.

Iii fidem

Gustaf Westdahl.

Stockholm, Ivar Hseggstriims Boktryckeri, 1876.


